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7o pot smo izjemno izšli že v torek, namesto v soboto. 
Vzrok je preprost: tako se je namreč tudi naše uredništvo 
vključilo v akcijo NNNP ter v najkrajšem možnem času pripra
vilo poročilo in slike z akcije v vsej Iskri ter tako pokazalo, da 
smo se tudi po informativni plati vključili v to izredno uspelo 
tepubliško akcijo.

Sicer pa je 6-mesečno delo in priprave na akcijo NNNP 79, 
ki so potekale v okviru SZDL, doseglo svoj vrhunec minulo 
soboto in nedeljo, ko je kakih milijon Slovencev, torej prakti
čno vsi, če odštejemo najmlajše in najstarejše, sodelovalo v tej 
akciji, ki je pokazala, da sta zavest in potreba po ljudski 
obrambi in družbeni samozaščiti zajeli slehernega izmed nas, 
kar smo tudi konkretno dokazali. Pri tem velja še posebej 
opozoriti na dejstvo, da so akcije vodile krajevne skupnosti, to 
je teren, kar je tudi najbolj logično in pravilno.

Tudi Iskra kot celota je v tej akciji pokazala visoko priprav
ljenost, organiziranost in disciplino, o čemer se lahko prepri
čamo tudi iz naših poročil o tej akciji, ki pa so samo droban 
izsek iz celotne manifestacije, ki je v soboto in nedeljo zares 
prepričljivo in „do zadnjega moža"zajelo vso Slovenijo.
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Bušen, predsednik skupne- 
w °dbora zaLO in DS Z.
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PRESENETITI!
POTEK AKCIJE

Akcija sama je potekala takole: Na 
podlagi podatkov vemo, da je več di
verzantskih skupin vdrlo na območje 
SR Slovenije. V eni izmed svojih akcij 
so med drugim vpadli tudi v Ljubljan
sko banko na Trgu revolucije 2 in jo 
oropali.

V primeru, da diverzantom akcija 
ne bi uspela, je obstajala resna nevar
nost, da bi se oboroženo uprli in za
minirali stavbo banke. V tem primeru 
bi bila ogrožena tudi stavba PPC Iskra 
Trg revolucije 3, ki se nahaja v njeni

Tudi v Iskri je akcija JNič nas ne sme presenetiti1* izzvenela organizi
rano, in zavestno, res, nič nas ni presenetilo! Po odločitvi odbora za 
ljudsko obrambo in družbeno samozaščito v Iskra PPC, so delavci takoj 
po alarmu mimo in disciplinirano zapustili delovne prostore in se umakni
li po stopnicah v pritličje, in skozi glavni vhod ob stavbi na Veselovo 
ulico ter naprej na evakuacijski prostor — v tem primem je bila to ploščad 
pri spomeniku Borisa Kidriča.

Gospodarskem razstavišču v Ljubi} 
J^etar za zunanjo trgovino Metod Rk 
^ktronika", o kateri bomo obširneje { 
^ki: gostje na ogledu razstave po otvor

Akcija je zadovo
Sobota, 29. septembra, navaden j 

delovni dan. Kljub temu pa se je v 1 
^mogočem razlikoval od drugih delov- i 
fjjh dni. Delavci Iskre — Avtoelektrike ; 
t'Ova Gorica, smo sicer prišli v soboto 
P3 delo kot običajno, vseeno pa smo 
Mii vsi nekoliko- pod vtisom akcije 
t'^iNP. Kaj se bo zgodilo, kako bomo 
'd^repali, smo se spraševali. Točno ob 
spdmi uri, 32 minut smo zaslišali znak 
Slrene, kije naznanjal nevarnost narav- 
116 nesreče. ..Potres je, hud potres", je 
^vreščalo med člani kolektiva, ki so 
^oj nato izključili stroje, glavne do- 
v°de energije in poiskali sebi naj- 
Minremejši prostor za zaščito, kot da 

* 9o zares. Panike ni bilo, zaposleni 
50 se ravnali po danih navodilih.

Takoj po znaku sirene se je sestal 
MuPni odbor za ljudsko obrambo in 
jMjžbeno samozaščito, štab civilne 
~*5pite, poveljstvo in pripadniki na- 
b^ne zaščite, enote civilne zaščite, 
T^ično reševalni vod, vod prve po- 
dktti, gasilski vod, radiobiološki vod, 
J** za vzdrževanje reda in komiteji za 
falsko obrambo in družbeno samo- 
/fSčrto. Ukrepali so hitro in učinko- 
nto.
j.V trenutku so bili blokirani vsi 
T“°di in vhodi v delovno organiza- 

pripradniki narodne zaščite pa so 
jMpdli fizično zaščito objektov in 

na morebitne tatvine družbe- 
premoženja. Ekipe prve pomoči 

.se zbrale na odrejenih mestih in 
j**«zele vse potrebne ukrepe, ki jih je 
^edil štab civilne zaščite.

Trva poškodba. Delavka iz tovarne 
zaganjalnikov si je pri teku iz

^ponedeljek, 1: oktobra zvezni 
pri letošnjo razstavo „Sodobna 
f v prihodnji številki 'Iskre. Na

zvila gleženj.. Ekipa prve po- 
’ ukrepala V trenutku. Niti 

ni pretekla, ko so;ji že-nudili 
omoči jo dali' na nosila in. jo

(Nadaljevanje na 2. i

trebne- Varnost r 
vanje ljudi in prd 

V tem polož 
pod vzeli varnos 
iz« 
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pov je bi 
ljudsko ot 

' zaščito v J 
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zaščite, 
predsednik 
Dvoraček.

ffvžetr .vSe'.^ 
jkrepe za zavaro- 
" enja.

"no v Iskri takoj 
epe, ki izhajajo

Pje
do-

Potek dogodkov je pokazal po
trebo po angažiranosti tudi posamez
nih ekip civilne zaščite.

ZAVAROVANJE PPC
Po sprejetem obvestilu od pred

sednika odbora za LO in DSZ v KS 
Gradišče je predsednik odbora v Iskra 
PPC, takoj sklical sejo odbora, se
znanil člane odbora z nastalo situacijo _ . [e

s1

dnevnik dogodkov in sproti obveščal 
predsednika odbora, ali njegovega 
namestnika.

Za zavarovanje stavbe PPC je bilo 
odrejenih 90 ljudi — od vseh 134 za
poslenih. članov NZ, ki so bili razpo
rejeni na naslednja delovna mesta: 2 
člana narodne zaščite sta okrepila 
recepcijsko službo v glavni recepciji, 
dva sta zavarovala vhod in izhod javne 
garaže iz Šubičeve ulice v K-2, prehod 
med strojnicami Iskre in Ljubljanske

ptfiih ukre: 
odbor za 

eno samo- 
jblaščeni 

k,narodne 
ardiniral 

ing. Marjah

V nočni vaji pred akcijo 
pogasili požar v Iskrinem sk\

Enota za prvo pomoč iz DO Zmaj.

--------1------ |

zadolžil za posamezne naloge, ki izha
jajo iz zadolžitev odbora tet določil 
člana za koordinacijo in po 
KS in LB. Načelniku NZ je ' 
takoj aktivira enoto NZV v 
seznanil z nastalo situacijo 
konkretne naloge trojkam, j: 
redil na delovna mesta, ki so bj 
videna po načrtu. Vsem čl 
ki so- bili razporeji 
mesta, je dodelil orožje. 3
in DSZ pa je odredil dež__________
in mesta dežurstva. Dežurni je spre
jemal vsa telefonska, pismena in ustna 
obvestila, jih kronološko beležil v

stavljena

Nič nas ne sme presenetiti

Bgrnir
ttdni, enotni, da nas nič ne more^

Že dolgo živimo v obdobju miru po

teritorialne 
— šeejasLpol

doma, v družinah, 
na mednarihbiem

če ne bi bilo gibanja 
Jugoslavija teko vid- 

Tita. V -tujino je; iv

ga odpora, ki bi v primeru napada povsod zaživela v 
novo partizanstvo, nastop teritorialnih enot in zavest 
vseh delavcev, so zato tudi zanesljivo jamstvoma bi 

krvavi zavrnili vse sovražnike pa tudi razlog Za to, da se bodo

«*****«>*•**«*!*■■
B kjismo in ne bomo nikomur vojno področje,za ra?-

—---nje; nismo in ne bomo nikomur kolonija, 
ostati to, kar smo - neodvisna neuvrščena

so v skupni akciji gasilci DO Sava in Iskra 
kemikalij.

banke v drugi kleti so varovali trije 
člani narodne zaščite, za vhod in 
izhod iz javne garaže iz Šubičeve ulice 
v prvi kleti pa sta bila določena tudi 
dva člana NZ.

Prehod med strojnicami Iskre in 
Ljubljanske banke v prvi kleti so va
rovali trije člani NZ, prav tako so trije 
opazovali okolico na terasi stavbe PPC 
v 13. etaži, pri čemer so bili posebno 
pozorni na stavbo Ljubljanske banke. 
Tri člane NZ so določili za obhodno 
patrolo med Iskro, LB in KDIC; nji
hova naloga je bila, preprečiti poizkus 
prihoda nepoklicanim osebam v ne
posredno bližino stavbe PPC. Trojki 
NZ na stražarskem mestu pri izhodu 
in vhodu v strojnici Iskra — LB v prvi 
in drugi kleti sta bili oboroženi še po
sebej, vodje so imeli avtomate, njuni 
spremljevalci pa pištole. Prav tako sta 
bila člana NZ v glavni recepciji oboro
žena s pištolami. Polavtomastke puške 
sta imela tudi‘vodje trojk NZ v 13. 
etaži in obhodne patrole, spremlje
valci pa so imeli pištole.

gena, -

onte, ki 
več ni. 

v proiz- 
in brez

ljudi ne more fronta ničesar. Zato postaja tudi naša 
odgovornost vse večja. Organizacija splošnega Ijudske-

Naša sobotna vaja je bila v tem oi 
kušnja več, tudi v naši veliki delovni organi
SOZD Iskra. Zato smo se s polno zavestjo in___
hostjo odzvali vabilu za sodelovanje. Pozivi na vajo so 
bili v bistvu kot pozivi za resnično akcijo. Ni bilo

ki že sama po sebi igra tako pomembno vlogo v 1 
tvi obrambne sposobnosti naše dežele. Razni tet 
aparati z značko Iskre so dragoceno orodje v rokah 
naše jugoslovanske ljudske armade.

Pa tudi mi sami smo vselej pripravljeni, da iz delav
cev, če treba, postanemo vojaki. Nič in nikoli nas ne 
sme presenetiti! >. '>X\v
ggp >'• Mara Ovsenik

(Nadaljevanje na 2. strani)

V pičlih 7 minutah je bilo 800 delav
cev evakuiranih iz ogrožene stolpnice.



DOKAZALI SMO, DA NAS NIČ NE MORE
PRESENETITI!

(Nadaljevanje s 1. strani) 

EVAKUACIJA
Ker je bila iz stavbe PPC potrebna 

evakuacija zaposlenih delavcev, so na 
dodatna delovna mesta razporedil še 
več članov NZ in sicer v vsako nad
stropje trojko, ki je skrbela, da bo 
nadstropje zares izpraznjeno. V te 
trojke so poleg dveh članov NZ avto
matično vključili receptorje etaž.

Evakuacijo, so opravili na ukaz od
bora za LO ih DSZ, in sicer po obeh 
stopniščih v;/ pritličje skozi glavni
izhod po plbščadi ob stavbi na Vese- **
lovo ulico m dalje na ploščad ob Pre- „ . , . , , ,
šemovi cesti pri spomeniku Borisa Rawnce so takoj z kstnm kombijem prepeljali v KBmčm center.
Kidriča.

Evakuacija iz gornjih etaž je pote
kala tako, da so zaposleni iz vsake 
druge etaže koristili eno stopnišče. 
Zapuščanje prostorov je potekalo po 
vrstnem redu, vodenem po internem 
ozvočenju v stavbi. Da pa bi potekalo 
zapuščanje stavbe nemoteno, brez za
stojev in vznemirjenja ter panike, so 
bili po etažah od 14. etaže pa do

Iz stolpnice brž m zborno mesto.

Gasilska enota pri gašenju m Savski 
cesti.

so bili zapuščeni prostori, kako je bila 
shranjena arhiva ter po končanem 
ogledu pismeno poročali o ugotovlje
nem stanju načelniku NZ, ta pa od
boru za LO in DZS.

V pritličju so bila odprta vsa vrtlji
va vrata, pri glavnem izhodu in stran
ska pri požarnih stopnicah. Pri vsakem 
izhodu sta bila tudi dva člana NZ, Id 
sta skrbela za red in usmerjanje za
poslenih k glavnemu izhodu. Ob glav
nem izhodu so bili razporejeni trije 
člani NZ,,ki so zaposlene usmerjali na 
evakuacijsko mesto. Tudi ti so skrbeli 
za red in disciplino. Na evakuacijskem 
mestu sta bili razporejeni dve trojki 
NZ, ki sta prav tako skrbeli za red in 
disciplino.

Ker je bila vaja določena le na 
osnovi ogroženosti, smo evakuirali 
samo zaposlene delavce v stavbi, ne pa 
tudi pomembni arhiv in imovino večje 
vrednosti, kar bi v primeru resnične 
nevarnosti seveda tudi morali in bili 
pripravljeni storiti.

PREGLED PRIPRAVLJENOSTI
Z vajo smo preverili in dopolnili še 

obveznosti, ki izhajajo iz področja 
varnosti in družbene samozaščite, saj 
smo preverili mobilnost in delovanje

Tako je bU videti Šempeter p® po
tresu.

Enote za red in varnost so vzpostavile 
disciplinirano evakuacijo delavcev.

druge kleti, kot smo že omenili, raz
porejeni člani NZ in receptorke iz 
stalnega delovnega mesta, ki so skrbeli 
za red in disciplino pri evakuaciji, ozi
roma zapuščanju delovnih prostorov.

Trojka NZ, ki je bila odrejena v 
nadzidku stolpnice PPC — jekleni 
kapi, je iz gornjega prostora do 14. 
etaže skrbela za pravočasno zapustitev 
prostorov in pregledala, v kakšnem 
stanju so zapuščeni prostori. Tudi ta 
trojka je bila povezana z vodstvom NZ 
z UKP radijsko zvezo. Ko je opravila 
svojo nalogo, je trojka predala to po
stajo trojki na opazovalnem mestu 
terase v 13. etaži.

Po izpraznitvi etaž so člani NZ vse 
prostore pregledali, v kakšnem stanju

M
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V protiletalskem zaklonišču je bilo varno.

čen z navodilom o uvedbi posebnih 
službenih izkaznic.

Vse pomembne dogodke, ugo
tovljene v stavbi PPC med va§Q„ sxt 
takoj sporočali na določeno interno 
številko, obveščali so tndE o zapu
stitvi, oziroma izpraznitvi etaže.

Ves čas akcije je bB odbor za LO im 
DSZ v povezavi z odborom za LO m 
DSZ KS Gradišče, LB in postajo mi
lice Ljubljana-Center.

Akcija je pod vodstvom predsed
nika odbora za LO in DSZ Marjana 
Dvoračka potekla natančno po. na
črtih in s tem ponovno dtokazalk, da 
nas nič ne more presenetiti.

Težje ranjence so prepeljali v šempetrsko bolnišnico. MAK

Akcija je zadovoljila
(Nadaljevanje s 1. strani) moramo biti še posebno pozonri iflf ^

v najkrajšem času odpraviti. Vsi *odnesE v tovarniško ambulanto, ki k 
sreči ni Mia poškodovana. Tildi ostali 
objekti, niso bili poškodovani, le v 
Skladišču: tovarne delovnih sredstev se 
je sesti zložen material, ki pa ^ je 
tefamčno reševalni vod sp« postavil 
na svoje mesto.

zavedamo, da ta akcija ni enkrat!i.
pač pa kaže našo stalno budnost,11 °!

----- - ■nas kakršnakoli resnična nevarnost, L —
ne 1% naelementarna nesreča nikakor ne "ij, 

presenetila. c1?
O pripravah in poteku, akcije je ^ 

kolektiv seznanjen z internimi obves® f ^rthizis. f - - kolektiv seznanjen z internimi obves®
h, kmalu po dvanajsti uri pa je skuffi' 

ipnega odbora za budsko obrambo odboi M yudsko obrambo in I*1skupnega odbora za ljudsko obrambo 
m družbeno samozaščito. Poziv je 
nujenL V centra Šempetra, v gostin
skem objekta Modri hram je zasutih 
vec ponesrečencev. (Ta objekt prav 
sedaj lenovirajo). „Takoj prosimo, 
poSjpte dve ekipi prve pomoči".

Akcija je stekla v trenutku. Dva 
tovarniška kombija in tovorni avto sta 
na prizorišče strahotne naravne ujme 
odipeEjala dve ekipi prve pomoči in 
ek^ tdtmčnegs reševalnega voda, ki

vuuui ti ijuusk.o ooramoo m 
posredoval članom kolektiva pisntf®! ^ 
poročilo in oceno akcije. V sklopi®^6 
trega informiranja o katastrofa®1 W 
elementarni nesreči v Avtoelektriki ®
KS Šempeter pa sodi tudi pregl61 y . 
akcije skozi slikovni material, ki je ®*oni j 
razobešen na glavni oglasni deski 
urepo poteku akcije.

Tudi v dislociranih TOZD A'®0’ -! n 
elektrike so bfli na akcijo dobro p® !lovr

je Mt oprenOjens krampiinlamtanri! Pr2V,ieni-Tako 50 v tovarni Odlitko*l0 
V centra Šempetra je bS že bloki- _™nen skupno s KS uspešno za« VaV centra Šempetra je bS že bloki- rvUmen SKUPno s uspešno zau, v: 

ra® pvomet. kajti s porušenih objektov diverzantski napad sovražnika, ki gaJ ra 
fe n® cMtos iizvedel na kulturni dom v Komnu. *0cje na cesto zgrmelo kamenje in drag 
material.

Ekipe iz Avtodektrike so nemudo
ma odhitele v prostore navideznega 
prizorišča potresa in nudite ponesre
čencem (štirije so biti), prvo pomoč. 
Terie, ti so MK najbolj poškodovani, 
so z nasiti odnesli vkomhL M jehitro 

_®%e^ v dvesto metrov oddaljeno 
fedniaitico.^

Med tem časom tudi v dvoriščnih 
TOZD in DSSS Avtoelektrike niso 
HUtreRraE. Delasti so odSI na piano,
bah so se namreč, da bo temu sledil še

izvedel na kulturni dom v Komnu, ‘todi 
Ukrepali so hitro, aktivirali so vsC, ^avj 

ekipe civilne zaščite, v poljsko boW ivarr 
nico so odnesli ranjence, gasilci sC^avc 
pogasili požar, s skupnimi močmi P 
so strli odpor sovražnika. Pkto

Sobotno jutro v Tolminu je bil( ^ 
"' • - - - --nit <ajrahlo megleno. Na cestah običaj:

vrvež, vsi so hiteli na delo. Zaposlen- u 
tovarni AET Tolmin so pričeli z dč
lovnimi nalogami nekoliko negotovo-, 
z obrazov jim je odsevala napetost. ^

Ob 6,30 se je oglasila sirena. Ozn2' - iy 
čila je nevarnost diverzantskega na1ras.

E;

i jv* tu

odborov za LO in DSZ, te enot čla
nov NZ, njihovo usposoMjemost ter 
dicsiplino in odgovrantot vseh zapo
slenih delavcev v lArini stMpniri PVC, 
prav tako pa tudi informiranje za izva
janje režima v stavbi EFC, M je dole-

Sejm skupnega odbora m LO in DSZ.

hupi potresni sunek. Spet poziv za 
ekipo, prve pomoči. V osnovni šoli 
Šempeter je ostal pod ruševinami 

učenec sedmega razreda, ki mu je bik* 
treba muditi prvo pomoč. Naša ekipa 
prve pomoči je skoraj pred pozivom 
odhitela na pomoč učencem, saj hna 
prav Avtoelektrika nad to šolo pokro
viteljstvo'.

€fe 7,44 se je spet oglasila arena, 
tokrat z enakomernim enominutnim 
znakom, prenehanje vseh nevarnosti 

Vsi zaposleni, razen ekip s posebnimi 
nalogami, smo se vrnili na svoja delov
na mesta in nadaljevali z delom. Le tu 
pa tam je sodelavec vprašal sodelavca, 
kako se počuti, kakšno je njegovo 
mnenje o poteku akcije, kako je ukre
pal ob znaku sirene.

Qfe deseti uri je skupni odbor za 
ljudsko obrambo in družbeno samo
zaščito sprejel poročilo o poteku akci
je- im oceni, da smo jo v TOZD in 
DSSS, lociranih v Novi Gorici speljati 
dokaj organizirano im uspešno. Ta 
akcija nam je vsekakor pokazala, kje 
obstajajo, še slabosti in tiste šibke 
točke, naše pripravljenosti, na katere

pada. Ukrepali so hitro. V deseti®f 
minutah so bfli delovni prostori 
praznjenj. Delavci so s hitrimi, vend^ 
mirnimi koraki pod vodstvom narod' 
ne zaščite hiteli proti zaklonišču. Cj 
vflna zaščita je bila v pripravljenosti- 
Sledil je bombni napad, širili so se 
požari. V trenutku so enote CZ zava' 
rovale požarno nevarne objekte i® 
pogatile požar. Poskrbeli so tudi z8 
ranjence in preprečevali drugo škodo- 
ki je nastala ob napadu. Ob 9.20 jf 
sirena oznanila konec nevarnosti- 
Delavci so se vrnili na svoja delovfl3 
mesta, pričela se je akcija za odprav° 
posledic napada.

Navidezni napad ha to TOZD 'f 
pokazal, da se vsi zaposleni zavedajo 
pomena pripravljenosti za odpor ob 
morebitnih resnih nevarnostih, zave' 
dati so se svoje dolžnosti ob takih P«' 
metih.

Akcija NNNP so uspešno izpelja® 
tudi v Tovarni vžigalnih tuljav v Bovc11 
in v tovarni žarnic v Ljubljani.

Marko RakuščdT

IEZE ni bila presenečena
V IEZE so se na Arijo, to. vajo NNNP 79 dobro pripravili. Teoretik® 

del so ofadelaB že spomladi, so pregledali vse načrte in priravib ,
vse potrebno, za njihovo praktično izvedbo. Na predlog sindikata, ki Jf 
izvajal pobudo SZDL so izvolili operativni organ, ki je poskrbel za prak« ^ 
čire vaje pred „dnevom NNNP. Morda je bia največja zanimivost vaje ta, 
dk so združili akcije Mikroelektrinflce, Feritov, Orodjarne, Magnetov i®

OBVEŠČANJE
Da ne bi bik* „

in da bi vsakdo vedi _ j ___
kaj: bi storil, so se mladind obve
zali, cti bodo poskrbeti za temeljito 
obveščanje. Zato je izšel prvi Bilten 
NNNP že par dni pred vzgo. V njem so 
bite objavljana navodila vsemu kolek
tivu, kako- se ravnati v izrednih prili
kah. naprimer ob bombandiratgu, 
potresa in še kdaj. Navodila o zaklo- 
mSčih, atermfl* im ukrepfli na delov
nem mestu, so bBa dober pripomoček 
na sestankih arcdikalnih skupin, ki so 
kritektiv pripravite na akcijo.

V soboto, 29. septembra zjutraj so 
mladinci hiteti po delavnicah, protz-

ovdnfli halah in pisarnah z novifl® 
obvestili. V Biltenu je pisalo, kakšen 
je položaj, kako se je treba obnaša«, 
kaj delati, kaj narediti če pride d® 
alarma. Glavni direktor, ki je v vlogj 
komandanta vodil operacije, je ii«e 
tako možnost hitro in učinkov«0 
obvestiti kolektiv o vsem, kar se je i® 
se bo dogajalo.

Prišlo je do bombnega napada. * 
dveh tovarnah je gorelo, hiteli so reše
vati ranjence. Enote civilne zaščite s° 
hitro, energično in urejeno opravljal6 
svoje naloge. Mladinci so se takoj P®- 
vezali z operativnim organom in direk' 
tor Gojmir Glenkuš, ki je prej preglf' 

(Nadaljevanje na 3. strani)
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EZE ni bila presenečenaiini1 
Vsi *
crati,:. (Nadaljevale z 2. strani)
Dst, <i osebno ves položaj, je dal potreb- 
□sV ^formacije, kaj se je zgodilo, kaj 
ne t11Naredile enote civilne zaščite, ko- 

je škoda in kako je z ljudmi, 
. je bi z ranjenci.
bvesf Dobro uro po bombnem napadu so 
»leutf vsi delavci na stegenskem kom- 

py elcsu IEZE obveščeni o tem, kaj se 
sffleH1 'godilo in kaj je še treba storiti ter 
0p IT) je treba delati.
'of^&NKOVlTO, ORGANIZIRANO 
rito ŠEPANJE
regi® v .
: :e bt Vaja je obsegala na stegenskem 
i pi "»Pleksu IEZE bombni napad in 

%a v Magnetih in Orodjarni. Ob 
Avto’ 3e bilo več delavcev ranjenih.

nrhi naPad°m je bilo treba zavarovati 
0iLiv?Vne kolektive — umaknili so se v
^JVišča.
,za j 'aja je potekala zelo urejeno. Že 
' 8a) ranega jutra so tovarišice in tovariši 
U iu°^.ne zaščite z rdečimi trakovi na 
3 T -i,, avih zaščitili vse vhode in okolice 
,0- ®b alarmnem znaku so se
lcl. jh?yci iz vseh delovnih prostorov 
r™1?1 v zaklonišče v TOZD Feriti in 

^elektroniki. Vodja zaklonišča je 
; ^ el za re(j jn preveril dokumente
ičaji1 „sumljivih“, med katerimi san 
Jeni'!rtudi jaz, ki sem postal,^umljiv", 
z dr'$e sredi napada poslikal in hotel iz 

»tovft y°nišča. Dobra in učinkovita 
it. >la.
Ozfl3! • smo že pri kontroh, naj povem, 

na.Ll'r bila na cesti in okoli tovarn le za 
P ps. Kar trikrat so me z energičnim 

f) in dvignjeno roko ustavili in za- 
Cv^i „da mirujem*1. Enkrat so mi 
r? hoteli „zapleniti oba fotoaparata.

| Ua me je vsesplošna propustnica, 
Jh jo je podpisal načelnik civilne 
Clte- Obhodne patrulje so med 

pregledovale okolico tovarn, 
aale tu in tam1kakega ..potepuha" 

ali v zaklonišče.
lyh koncu alarma, ko so prenehale

Ranjene so prenesli na ^rczemm** 
položaj, kjer so jim naitii prvo po
moč, jih obvezah in transportirali v 
bolnico. Vse je potekalo hitro, učin
kovito, brez panike in v skoro popol
ni liani. Le to im tam odsekam mVa? 
opozorilo ali opomm. Bo vap so vse 
enote analizirale svoje delo in ugoto
vile, kaj je So dobro im kaj M Mo 
treba še popraviti. Med vso reševalno 
akcijo je delo sinhroniziral osebno „ma 
terenu" glavni direktor Blesakrns 
Gojrair. ki je ostal toda pri kritičnih 
analizah.
UČINKOVITO SODELOVANJE S 
KRAJEVNIMI SKUPNOSTMI

TOZD izven Ljubljane so imele 
svoje samostojne vaje; ker ima DO 
IEZE svoje TOZD in ddorae enote 
kar v 7 raztičnih občinah. V Trbovljah 
so Iskrah delali v vojnih pogojih im 
vojni program v proizvodnji. „Vi3he" 
delavcev so dah na razpudigo krajevni 
skupnosti. V tej TOZD so posktbeE 
tudi za „rezervne" odbore vseh draž- 
benopohtičnih organizacij. Tako so se 
sestati kljub , .mobilizaciji na terenu" 
izvršilni odbori sindikata, ZK_ ZSMS 
in ZB sklepčni in so Mtko sprejeli 
potrebne sklepe.

V Žužemberku so imeti ob bom
bnem napadu velik pečar. Kaj pomeni 
Suhokranjčanom Tovarna keramfičnih 
kondenzatorjev dokazale že to, da so 
ob znaku siren prihitele na Jkraj ne
sreče" kar štiri gasilske enote iz oko
lice, ki so pomagale domačim gastl- 
cern.

V TOZD Keramika v Vižmsrph pa 
jih je v meglenem jutro prizadel pot- 
res."Etakmcqa delavcev na varno 'je 
bila hitra, skozi več izhodov, režijci so 
se umaknili iz dragega nadstropja 
skozi okna na teraso in s te na tia, da 
ob ..umiku" ni bio drenja ne zmede. 
Iz Meti so klicali ranjenci, M so ostati 
zasuti, te so reševalci kmalu rešit im 
enota prve pomoči jm je rodila takoj 
pred tovarno v parku na klopeh prvo 
pomoč. Gasilci pa so pogasili požar, ki 
je nastal ob potresu.

'Keramikov Vižmarjih sta prizadela potres m požar.

JE VAJA USPELA?
Vsekakor. Že samo dejstvo, da smo 

se w skupaj spomniti cele vrste ne
sreč, M_M se lahko zgrnile na nas je 
nekaj. Še več pa je vredno, da smo 
povsod poskusili praktično in teoreti
čno, kako smo pripravljeni za večje 
ddovme nezgode, za primer povodnji 
ati potresa, požara ati celo vojne. V 
akciji so Mii štabi vseh enot, ki so bili 
doslej le teoretična postavka, vsaj 
ponekod. Vsakdo ve, kaj je njegova 
mailoga, njegovo mesto in njegova 
odgovornost pred delovnim kolekti
vom šm vso mašo dražbo.

FY

Straža pri vhodu v tovarno.

Opazuje nebo, da ne bi presenetila

V štetim CZ med posvetom.

Evakuacija otrok in partizanske šole

Prisebnost in samozaščitna 
usposobljenost
V SOBOTO, 29. 9. 1979 OB OSMI 
URI - SAVSKA c. 3

Proizvodne prostore TOZD TELA 
in upravno zgradbo delovne organiza
cije ISKRA-AVTOMATIKA so ob 8. 
uri stresli sunki potresa sedme stopnje 
po Mercalijevi lestvici.

Člani štaba za civilno zaščito, ki so 
takoj po potresu ugotavljali nastale 
posledice in pripravili vrstni red reše
vanja ljudi in premoženja, so ugotovili 
škodo na zgradbi montaže ter v tre
tjem in petem nadstropju upravne 
zgradbe.

V času, ko so delavci pod nadzo
rom enot za red in varnost disciplini
rano in hitro zapuščali skozi zasilne 
izhode gradbene objekte, so tehnično 
reševalne ekipe usposobile dohode za 
enote prve pomoči v montažo in

upravno zgradbo. Iz poročil vodij 
oddelkov je bilo namreč ugotovljeno, 
da je v montaži poškodovanih deset 
delavcev, od teh dva huje, medtem ko 
iz poslovne zgradbe pogrešajo dva 
delavca.

V štab civilne zaščite je bilo javlje
no:

— o izbruhu požara za orodjarno, 
ki je nastal zaradi poškodb na instala
cijah,

— zaradi izklopitve toka se je v 
upravni zgradbi ustavilo dvigalo,

— v galvaniki se je razlil balon z 
nitrorazredčilom — obstaja možnost 
eksplozije in požara.

Nesreče, ki praviloma spremljajo 
naravne katastrofe ali nastajajo kot 
njihove posledice. Pripravljenost in

(Nadaljevanje na 4. strani)

Zažigalna bomba
poškodovala
»Zmaj«

Zaradi sporočila ob prihodu so
vražnih letal je v delovni organizaciji 
Zhsag točno ob desetih rezko zatulila 
sirena. Nekaj trenutkov zatem je med 
tovarniškim prostori in železniško 
progo eksplodirala zažigalna bomba 
ter ddaao porušila proizvodne prostore 
im povzročila hujši požar. Človeških 
iMjenj k sreči ni terjala, saj so se de
lavke im delavci Zmaja že nekaj deset 
sdkund po alarmu umaknili v proti- 
letaUti zaMoniščL

Reševalna akcija je takoj stekla. 
Hkrati je goreči in porušeni objekt 
začela reševati dobro pripravljena ga
silska enota, pripadniki narodne zašči
te so zavarovati prostore, ekipa prve 
pomoči pa je začela reševati ranjence.

Ze nekaj minut po sovražnikovem 
napadu in eksploziji zažigalne bombe 
so dobro pripravljene Zmajeve ekipe 
resic oba ranjenca, zavarovale ogrože
ne naprave pred požarom, požar sam 
pa lokalizirale in končno tudi poga
sile. S tem pa akcija še ni bila povsem 
ksončama — na ključna mesta v tovarni 
so postarati stražarje, enota prve 
pomoči pa je še pred tem odpeljala 
oba ranjenca v Klinični center.

Kaj naj še povemo o akciji „Nič 
mas ne sme presenetiti" v delovni orga- 
nizaciji Zmaji? Le to, da je dobro 
uspela, za kar imajo zasluge vsi delavci 
tega kolektiva.' Or

Gasilska enota Zmaja se je izkazala.

V Zmajevem zaklonišču med vajo.
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Nas v Elektromehaniki res ne bo nič presenetilo?
Opozorilo na poplavo, letalski na

pad, vdor diverzantskih skupin so bile 
predpostavke zaključka akcije NNNP 
v DO Iskri Elektromehaniki v Kranju. 
Tokrat so bile vojna in naravne ne
sreče le zaigrane. Vendar bi morali 
prav vsi tako ravnati, kot da gre zares. 
Ze jutri, pojutrišnjem nas to lahko 
doleti.

Vaja, izvedena v soboto, torej ne bi 
smela biti le igrica. Ob pripravljenih 
alarmih so mnogi obsedeli, češ saj ne 
gre zares. Ne glede na poročilo o izva-- 
janju aktivnosti v Elektromehaniki, ki 
je bilo poslano odboru za izvedbo 
akcije NNNO — ne morem zapisati, da 
je vaja v celoti uspela. Ovijanje resnice 
v celofan bi tokrat le škodovalo.

Čeprav je bilo v zadnjih dneh pred 
zaključno vajo osveščanju delovnih 
ljudi in občanov namenjena velika 
pozornost, so posamezniki hoteli le 
statirati; na srečo je bilo teh le malo — 
večina pripadnikov enot civilne in na
rodne zaščite ter članov odborov za 
ljudsko obrambo in družbeno samo
zaščito, družbenopolitičnih organi
zacij in samoupravnih organov je 
dobro opravila naloge in aktivnosti.

To velja še zlasti za tiste temeljne 
organizacije, ki so načrtovale vaje 
skupaj s krajevno skupnostjo ob pri
sotnosti večjega števila občanov.

Za dobro obveščenost delavcev, Id 
so v soboto nemoteno delali, je bilo v 
Elektromehaniki poskrbljeno. Od
delek za obveščanje je aktiviral vse 
svoje moči, pomagali so tudi drugi. S 
skupnimi močmi smo izpolnili pro
gram obveščanja zaposlenih na obeh 
lokacijah v Kranju, ki je temeljil na 
tesnem sodelovanju vseh delavcev na 
področju informiranja v DO Iskri 
Elektromehaniki, DO Sava in KS Stra
žišče. Izšle so štiri skupne številke 
Obveščevalca, v posameznih sredinah 
pa še posebne številke. S tem smo 
Iskraše, Savčane in krajane Stražišča 
enotno obveščali o namenu in poteku 
akcije NNNP ter analizi in odmevnosti 
samih aktivnosti.

OBVEŠČEVALCI SPOROČAJO
Naš stalni sodelavec Alojz Jug nam 

je že v soboto posredoval ugotovitve o 
poteku vaj v TOZD TEL na Blejski 
Dobravi, kjer so po prvih vtisih za

dovoljni in prav je, da napišem, kaj vse 
so načrtovali.

Med 9. in 10. uro so predvideli 
požar na severozahodni strani skla
dišča oz. proizvodne hale. Želeli so 
preizkusiti enote civilne zaščite in 
enoto narodne zaščite. Zagorelo je ob 
9.15. Sestal se je štab CZ, aktivual 
enoto za protipožarno varnost, ki je 
pričela z gašenjem z zunanje strani, v 
skladišču je bila namreč lesena in 
kartonska embalaža, zato električne 
instalacije niso uspeli izklopiti

Ob izbruhu požara je bilo nekaj 
ljudi ranjenih, ena oseba pa pogrešana. 
Žato so člani enote CZ za reševanje in 
odstranjevanje ruševin začeli z iska
njem in reševanjem ponesrečenca.

V Telekomunikacijah je bilo dežur
stvo za stalno zvezo s štabom v DO 
Sava in KS Stražišče.

Ranjenima gasilcema je ekipa CZ takoj nudila prvo pomoč in ju odpravila v 
bolnišnico.

Brez sodelovanja enote za gašenje s peno iz Save, bi kemikalije težko pogasiti.

Prisebnost in samozaščitna 
usposobljenost

(Nadaljevanje s 3. strani)

usposobljenost članov štaba in enot 
civilne zaščite, narodne zaščite, pred
vsem pa samozaščitna usposobljenost 
vseh delavcev je posledice potresa v 
veliki meri omilila.

V SOBOTO, 29. 9. 1979 OB 9.50- 
1NDUSTRIJSK1 KOMPLEKS ISKRE
V STEGNAH

Alarmni signal je ob 9,50 opozoril 
delavce TOZD SVN in TOZD OROD
JA, da je izveden zračni napad na 
industrijski kompleks Iskre v Stegnah.
V dveh minutah sta bila oba 
tovarniška objekta prazna, delavci pa 
zbrani v treh improviziranih zastraže

nih zakloniščih, ki se nahajajo v ne
posredni bližini TOZD.

Pravočasen umik v zaklonišča je 
imel za posledico le pet ranjenih, ka
terim so enote prve pomoči nudile 
takojšnjo medicinsko pomoč po teži ni 
poškodbe.

Na samih tovarniških objektih ve
čjih poškodb ni bilo. Posledica bom
bnega napada je bil požar, ki je iz
bruhnil na južnem delu TOZD SVN, 
kasneje pa še v skladišču maziva in 
goriva. Na hitro intervencijo gasilske 
enote pa je bil kmalu lokaliziran in 
pogašen. Nastala škoda je bila na 
nekaj strojih ter električni in plinski 
napeljavi.

ZAKLJUČNE UGOTOVITVE
Po končani akciji NNNP je bila 

tako na lokaciji Savske ceste 3 kot v 
Stegnah narejena analiza poteka z za
ključnimi ugotovitvami, Iti so bile kot 
ocena posredovane v krajevno skup
nost Savsko naselje in v Krajevno 
skupnost Dravlje. Povzemimo le nekaj 
najbistvenejših ugotovitev:

— tako predpostavke za načrt vaje 
kot nastale situacije po potresu, oz. 
letalskem napadu so bile skrbno in 
dobro pripravljene in so operativno 
zajele vsebinsko zamisel načrtovanega 
programa akcije NNNP.

— Potek obeh akcij je skozi prakti
čno dinamiko prikazal zlasti:

— zelo dobro operativno in stro
kovno usposobljenost tako štaba kot 
enot civilne zaščite in narodne zaščite 
ter odbora za LO in SZ,

— usposobljenost, opremljenost in 
trenutno popolnjenost vseh potrebnih 
enot (RDK, ekipa za prvo pomoč, 
gasilska ekipa itd.), kjer se je pokazala 
predvsem preslaba opremljenost ekip, 
le nekoliko boljša popolnjenost enot 
ter izredna pripravljenost,

— kontinuirana dejavnost družbeno 
političnih organizacij (predvsem v 
predpripravah). In to v prvi vrsti de
javnost sindikata kot nosilca krepitve 
varnostne kulture in zavesti delovnih 
ljudi.

— samozaščitno usposobljenost in s 
tem disciplino delovnih ljudi v prime
rih naravnih nesreč ali vojne. Iti se je 
tokrat pokazala kot izredno visoka.

Š. D.

Požarje izbruhnil na desnem debi zgradbe TOZD SVN.

Dve delavki sta biti huje ranjeni Pomoč je bila hitra.

enota za nudenje prve medicinske 
pomoči pa je takoj pomagala ranjenim 
delavcem. Za red in varnost v proiz
vodnji je skrbela enota za red.

Enota narodne zaščite je dobila 
nalogo preprečevanja diverzij ter evi
dentiranja in javljanja sumljivih oseb 
in pojavov. Zavarovali so tudi pro
store, ki niso pod stalnim nadzorst
vom.

V vaji je sodelovalo v enotah CZ 35 
delavcev, v enoti NZ pa 14. Dežurstvo 
je bilo uvedeno od 4. do 21. ure. 
Aktivnost pripadnikov civilne in na
rodne zaščite je bila dobra.

Ugotovljene so bile naslednje 
pomanjkljivosti: enote CZ so pomanj
kljivo opremljene, pri dveh hidrantih 
bo treba za dostop do ventilov pri
praviti lestve, pri enem pa dodatni 
ventil, hidrant v lesenem skladišču je 
neuporaben, ker je v primeru požara 
nedostopen.

Za gašenje na nekaterih mestih pro
izvodne hale so vodovodne cevi pre
kratke, pri dveh hidrantih bo treba 
montirati omarici. Čeprav je bila 
enota narodne zaščite aktivirana šele 
drugič, je bilo zavarovanje objekta in 
dostopa do mest požara uspešno. V 
bodoče pa bo le treba posvetiti več 
pozornosti izobraževanju in usposab
ljanju pripadnikov enote.

Vajo v TOZD TEL so si ogledali 
tudi predstavniki skupščine občine Je
senice in KS Blejska Dobrava in po
hvalili pristop ter izvedbo.

V večernem času so predvideli 
zračni napad. Ob alarmu so aktivirali 
vse dejavnike za izpolnitev nalog za 
zatemnitev proizvodne hale. Ker to ni 
možno drugače, so izključili razsvet
ljavo. Seveda bi tovarna tudi ob 
zatemnitvi morala nemoteno delati 
dalje. Ustrezen način za možnost 
zatem nje vanja proizvodne hale bodo 
morali poiskati, so povedali predstav
niki oddelka za ljudsko obrambo SO 
Jesenice.

ŠOLSKI CENTER SOZD ISKRA V 
PRIPRAVLJENOSTI

Drago Papler, dopisnik ŠC SOZD 
Iskra v Kranju mi je že v zgodnjih ju
tranjih urah sporočil, da se je šolski 
center vključil v NNNP z obrambnim 
dnevom. Najbolj aktivni so bili seveda 
mladi. Ob 6. uri so sklicali sejo pred

sedstva 00 ZSM in zastražOi vhod * 
šolo. Sestal se je tudi odbor za ljudsko 
obrambo in družbeno samozaščito« 
sesznanil z izredno situacijo, pregledal 
obrambni načrt, uvedel dežurstvo. P0" 
vezah so se s štabom DO Iskre Elek
tromehanske, aktivirali kurirsko 
službo in poskrbeli za mobilizacijo.

Ob 7.30 so izpraznili ŠC. Učenci k* 
učitelji so se umaknili pod Šmarjem0 
goro in na Jošt. Kasneje so izvedh tudj 
zatemnitev ŠC, aktivirali enoto P*" 
ter pripravili in pregledati opremo za 
reševanje

Organizirati so tudi ve odredov m 
ekip iz 14 razredov s 600 učenck 
odred za opazovanje in obveščanje, za 
protitankovske ovire, za proti- 
desantno utrjevanje zemljišča, kurir
sko služb in zavarovanje objekta.

Predsedstvo osnovne organizacij6 
ZSM je izvedlo dezinformacije na pm 
metni signalizaciji na križišču pi®" 
Iskro v Savski loki, blokiralo cesto pr* 
Puškami ob DO Sava v Stražišču i° 
razvilo zastave na Šmarjetni gori.

Tehnično informativna služba j5 
izdala izredno izdajo mladinskega gl*' 
sila PLUS—MINUŠ in se povezala z 
uredniškim odborom skupnega glasil* 
Obveščevalec, ki so ga izdajale DO 
Iskra, Sava in KS Stražišče.

POŽAR NA LABORAH
Ljubo Zaplotnik, dopisnik in oig*" 

nizator obveščanja na področju našel 
temeljnih organizacij na Laborah nafl* 
je javil, da so ob 11.19 diverzanti z*" 
žgali barako z vnetljivimi snovmi pr®0 
objektom Telekomunikacij. Gastisk® 
enote Iskre na Laborah, DO Sava i® 
KS Stražišče so požar hitro pogasil®- 
Posebej je treba pohvaliti usposoblje
nost in hitro posredovanje poklicn^ 
enote DO Sava, ki so gasiti s peno, saj 
bi brez njih požar težko omejili k*! 
šele pogasili. Med gašenjem sta bil* 
ranjena, dva gasilca, za njuno reševanj® 
so poskrbele enote prve medicinske 
pomoči.

Naj omenim še to, da je bila i*' 
vedba akcije NNNP na Laborah zasno
vana na tesnem sodelovanju Iskre. 
Save in KS Stražišče. Vajo so si ogle
dali tudi učenci osnovne šole Lucij*11 
Seljak.

(Nadaljevanje na 8. strani)

Seja skupnega odbora zaLOin DSZ na Laborah.

Delavci so se zatekli v zaklonišče v Savski loki.

Ob 6.30 je bila izredna seja odbora za LO in DSZ DO Elektromehanika
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Uveljavljanje ustavnega koncepta 
samoupravne organiziranosti združe
nega dela, ki ga je še nadalje opredelil 
Zakon o združenem delu, so družbe
nopolitične organizacije v SOZD Iskra 
sprejele kot eno osnovnih aktivnosti v 
svojih programih. Izhajajoč iz teh 
Programskih opredelitev so družbeno
politične organizacije v SOZD Iskra že 
23. 12. 1976 sprejele celovit program 
uveljavljanja Zakona o združenem 
delu, ki so ga potrdih tudi samouprav
ni organi v SOZD. Osnovni program 
Uveljavljanja Zakona o združenem 
delu v okviru SOZD Iskra so druž
benopolitične organizacije vsako leto 
dopolnjevale z letnimi akcijskimi 
Programi sprejemanja posameznih 
samoupravnih splošnih aktov.

Za uspešno izvedbo te naloge je, na 
Predlog družbenopolitičnih organiza
cij, delavski svet SOZD Iskra imenoval 
°dbor za spremljanje izvrševanja pro- 
Srama in delovnih načrtov preobrazbe 
samoupravnih odnosov v SOZD Iskra, 
ki je v teku akcije koordiniral delo pri 
Pripravah posameznih samoupravnih 
splošnih aktov in opravljal vsklaje- 
1anje različnih interesov podpisnic.

Odbor je vključeval pooblaščene 
delegate delovnih organizacij in pred
stavnike družbenopolitičnih organi
zacij tako, da je lahko resnično zago
tavljal vsklajenost akcije v strokovnih 
službah, samoupravnih organih in 
družbenopolitičnih organizacijah. 
Taka metoda dela je dala v tem ob
dobju pozitivne rezultate, zato so 
družbenopolitične organizacije predla- 
Sale samoupravnim organom, da 
odboru podaljšajo mandat za koordi- 
uacijo dela pri sprejemanju ostalih 
samoupravnih aktov SOZD Iskra, za 
katere smo se dogovorih s sporazu- 
uiom o združevanju v SOZD Iskra.

Akcija vključevanja samoupravne 
Organiziranosti v skladu z Zakonom o 
Združenem delu je bila v formalno
pravnem pogledu zaključena v fe
bruarju 1979, ko so bili sprejeti še 
zadnji samoupravni splošni deti, ki jih 
Predpisuje ZZD. Na ravni SOZD so 
bdi v tem času sprejeti:

Samoupravni sporazum o združe
vanju, statut, sporazum o notranji 
arbitraži, sporazum o interni banki in 
samoupravni sporazum o medsebojnih 
pavicah, obveznostih in odgovorno
stih med TOZD in DSSS SOZD. 
Lahko ocenimo, daje sprejemanje teh 
samoupravnih splošnih aktov potekalo 
vsldajeno in ob širokih razpravah med

delavci. Posebno sprejemanje spora
zuma o združevanju v SOH) je po
tekalo v večstopenjskih obravnavah 
tez, osnutka in predloga sporazuma 
ter ob ustvarjalnem sodelovanju pred
stavnikov družbenopolitičnega življe
nja SR Slovenije.

Koncept samoupravnega organizi
ranja delovnih organizacij je potekal v 
skladu z odločitvami samoupravnih 
organov in družbenopolitičnih organi
zacij, ki so izhajale iz dveh osnovnih 
izhodišč:

— uveljaviti koncept delovne orga
nizacije v skladu z ZH) (346. Sen)

- organizirati TOZD povsod, kjer 
so za to podani zakonski pogoji (320. 
člen ZZD).

Omenjeni izhodišči sta predstavljali 
obveznost ponovnega temeljitega ana
liziranja naše dotedanje samoupravne 
organiziranosti. Lahko ugotovimo, da 
je sedanji proces samoupravne organi
ziranosti potekal v skladu s programi, 
pri čemer so nastale določene težave v 
nekaterih delovnih organizacijah, kjer 
so sprejeta izhodišča predstavljala 
osnovo za popolno samoupravno re
organizacijo dosedanjih TOZD in DO.

Take težave so se pojavile posebno 
v DO, ki proizvajajo za potrebe JLA, 
kjer se en TOZD ni strinjal s koncep
tom nove organiziranosti (Hektro-

r
Vse večji
pomen
sejmov

Jesenski mednarodni zagreb
ški velesejem je za nami; tokrat 
je odprl vrata obiskovalcem že 
petdesetič. Danes zapirajo tudi 
sejem elektronike na Gospodar
skem razstavišču, najpomem
bnejšo domačo sejemsko prire
ditev za Iskro. Pred nami je še 
nekaj večjih sejmov doma in v 
tujini, veliko pa se jih je že 
zvrstilo čez leto.

Inflacija sejmov ni le poseb
nost jugoslovanskega gospodar- , 
stva. In ali so zato sejmi preži-

V

Koncept samoupravne izgradnje 
Iskre pravilen

V sredo, 26. 9. dopoldne, je bila v 
Prostorih poslovne stolpnice Iskre v 
Ljubljani seja odbora za samoupravni 
nadzor SOZD Iskra.

Prvi je podal oceno o strokovni 
°ceni SOZD Iskra član poslovodnega 
kolegija Pavle Gantar, ki je med dru- 
8im poudaril, da je naša koncepcija 
nadaljnje usmeritve samoupravne iz- 
Btadnje v Iskri pravilna. O tem nam 
Priča tudi dejstvo, da tudi dmžbeni 
Pravobranilec samoupravljanja, ki je 
natančno pregledal naše akte, k njim 
ni imel bistvenih pripomb, ni pa tudi 
®razil pobude za morebitna dopolnila 
ab popravke sprejetih aktov.

Zato bomo v SOZD Iskra nadalje- 
'ali s procesom izgradnje samouprav
ne organiziranosti, pri čemer je še 
Pomembnejši pristop k izdelavi sre- 
‘injeročnih planov za obdobje 
1981-1985. Gantar je še informiral 
navzoče, da je v teku akcija za uskla- 
dtev dohodkovnih odnosov s promet
nimi in servisnimi organizacijami.

Kar pa zadeva interno banko Iskra 
je navzoče seznanil s tem, da je samo- 
npravni sporazum o Iskrini banki po 
splošni razpravi že predložen v dokon
čen podpis.

V sklopu strokovne ocene pa je 
Ppdal še oceno družbenopolitičnega 
Svljenja in delovanja v SOZD Iskra 
Predsednik KOS Janez Kem. 
vDmžbenopolitično oceno objavljamo

v neskrajšani obliki v našem giasilu).
Spričo restriktivnih ukrepov na 

področju uvoza in izvoza je s proble
matiko delovanja Iskrine zunanjetrgo
vinske mreže v prvem polletju v bderi 
seznanil navzoč Ivo Bogoev. informi
ral jih je tudi Iskrine zunanjetrgovin
ske mreže v prvem polletju v Iskri 
seznanil navzoče Ivo Bogoev. Informi
ral jih je tudi izvoznega načrta.

Vodja DSSS SOZD Iskra Bogo 
Mohor pa je odbor za samoupravni 
nadzor seznanil z opravljenimi službe
nimi potovanji članov poslovodnega 
kolegijskega organa SOZD Iskra v 
inozemstvo.

Ob koncu sestanka pa je Pavle 
Gantar navzoče še opozoril na stališča 
o uspešnem izvajanju delegatskega 
sistema v SOZD Iskra in pri tem pou
daril, da doslej delegatski sistem ni 
zaživel tako kot bi želeli tudi zato, ker 
delegati delegirani v samoupravne 
organe zunaj Iskre, niso bili dovolj 
povezani s svojo delegatsko bazo pa 
tudi med seboj. Poudaril je še, da pa 
delegatom strokovne službe niso nudi
le dovolj gradiv, informacij in strokov
ne pomoči za uspešno izvajanje njiho
vih delegatskih funkcij.

Zavedati se moramo, da je dele
gatski sistem mehanizem, s pomočjo 
katerega lahko uveljavljamo svoje in 
skupne interese v okviru družbeno
politične skupnosti, ra. družbe kot 
celote.

MAK

optika) kljub intenzivnim prizadeva
njem družbenopolitičnih organizacij.

Še posebno pa so se težave pri izva
janju novega koncepta samoupravne 
organiziranosti pojavile v DO Avto
matika, kjer, kljub velikim prizade
vanjem družbenopolitičnih organiza
cij, samoupravnih organov in odgovor- 
nih poslovodnih delavcev, proces 
konstituiranja še ni pravno-formalno 
zaključen. Proces konstituiranja je 
ovirala vrsta objektivnih razlogov, ki 
so se odražali v pritožbah posamezni
kov in ožjih skupin, vendar ugotavlja
mo da bo, ob intenzivnem vključe
vanju družbenopolitičnih organizacij, 
proces samoupravnega organiziranja 
zaključen že letos. V nadaljnjih izho
diščih za izgrajevanje samoupravne 
organiziranosti so si družbenopoliti
čne organizacije začrtale predvsem tri 
usmeritve:

1. Organiziranje več DO iz doseda
nje DO Hektromehanika v skladu s 
sprejetimi samoupravnimi odloči
tvami

2. Reorganiziranje nekaterih večjih 
TOZD v več TOZD tam, kjer so po
dane zakonske osnove.

3. Organiziranje TOZD v vseh di
slociranih obratih, kjer so podani

pogoji ali pospeševanje pogojev za 
organiziranje TOZD.

Seveda je osnovna naloga druž
benopolitičnih organizacij v tem, da 
se sprejeta samoupravna organizira
nost obogati z vsebino, s katero bomo 
dosegli resnično odgovornost delavcev 
za gospodarjenje in upravljanje z druž
benimi sredstvi. Zato si bodo družb e-
nopohtične organizacije prizadevale, 
da se sprejmejo še tisti samoupravni 
splošni akti za katere smo se dogo
vorih s samoupravnim sporazumom o 
združevanju v SOZD Iskra. Nekateri 
izmed njih (nekaj zelo pomembnih) se 
bodo po programu dela sprejemali že 
v tem letu. prjhodnjič)

vela oblika razstavljanja izdel
kov? To vprašanje slišimo 
večkrat. Gospodarstveniki, ki 
redno sodelujejo na sejemskih 
prireditvah, dobro vedo, da o 
čem takšnem ne moremo niti 
govoriti. Nasprotno, pomen 
sejmov se ponovno veča. Zmota 
o zmanjševanju tega pomena je 
morda tudi v tem, da se je vloga 
sejmov v zadnjem času hitro 
spreminjala. Samo v desetih 
letih so sejmi od mesta, na ka
terem so trgovski potniki in 
dobavitelji kupovali razstavlje
no blago, postali mesto, kjer 
blago razstavljamo, ter mesto za 
izmenjavo najpodrobnejših 
informacij o novih izdelkih.

Sejmi so dejansko edino 
mesto, na katerem je osredoto
čena celotna ponudba sorodnih 
izdelkov in zato omogočajo pri
merjave med različnimi proiz
vajalci istih proizvodnih vej. To 
pa je v današnjih pogojih nepre
cenljivo. Odtod tudi vse večje 
zanimanje gospodarstvenikov za 
specializirane razstave, na ka
terih se na enem mestu srečajo 
številni proizvajalci enakega 
izdelka. To pa seveda ne po
meni, da izgubljajo pomen 
splošne sejemske prireditve.

Z gotovostjo lahko zapiše
mo, da razvito gospodarstvo ne 
more brez sejmov. Gotovo so to 
spoznali številni naši gospodar
stveniki, na žalost pa mnogi od 
njih nimajo pravilnega koncepta 
za predstavitev svoje dejavnosti. 
Nekaterim delovnim organiza
cijam pomeni nastop na sejmu 
le lepo urejena stojnica, prostor 
za poslovne pogovore ter nekaj 
za „na in pod" zob. Res pa je 
tudi to, da velesejmi v svetu in 
pri nas počasi postajajo nezani
mivi za širši krog obiskovalcev 
in so dejansko prilagojeni stro
kovnjakom. Prav zato mnogi 
razstavljale! nočejo sodelovati 
na takih sejmih, če jim ni zago
tovljen tudi komercialni uspeh.
To pa nedvomno govori v prid 
temu, da nekateri prihajajo na 
sejme še vedno kot „štacu- 
narji", kar pa je vsekakor v 
nasprotju z marketinškim pri
stopom organiziranja sejemskih 
prireditev. Pozabljajo, da je 
posta! sejem eden pomembnej
ših členov v proizvodno-prodaj- 
ni verigi.

Lado Drobež

___________________________ )

DOSEČI MORAMO IZVOZNI
NAČRT!

V četrtek, 27. septembra, je bilo v 
prostorih Iskre v Ljubljani sestanek 
odbora za tržništvo SOZD Iskra Ljub
ljana. Na seji so pod vodstvom pred
sednika odbora Ludvika Kranjca naj
prej obravnavali poročilo o problema
tiki delovanja Iskrine zunanje trgo
vinske mreže v prvem polletju 1979.

Poročevalec Ivo Bogoev je med 
drugim poudaril, da je problematika 
našega izvoza pravzaprav podobna kot 
v vseh drugih delovnih organizacijah v 
Jugoslaviji. Po eni strani imamo neza
dostne blagovne fonde, kar se odraža 
v proizvodnji in v izvozu. Po drugi 
strani pa blagovnih fondov nimamo, 
ker uvažamo vse premalo za potrebe 
investicij, če pa investicij ne izvajamo, 
pa se krog zaključi spet s tem, da ne 
moremo primemo obnavljati naših 
blagovnih fondov. Poudaril je še, da se 
morda vse preveč izgovarjamo na rest
riktivne ukrepe, tako na področju 
uvoza kot tudi izvoza.

Zato bi bilo prav, da bi bolj pogle

dali v svoje najožje delovne sredine in 
odstranili vsaj subjektivne, če že ne 
moremo objektivnih težav, in tako 
zagotovili, da bi dosegli planirani iz
voz, ki je za nas eksistenčnega pome
na.

Marcel Božič pa je v nadaljevanju 
informiral navzoče o izvajanju spre
jetih ukrepov na področju zunanje
trgovinskega poslovanja za zagotovitev 
letnega izvoznega načrta SOZD Iskra. 
Še enkrat je poudaril, da moramo na 
vsak način doseči planirani izvoz sto- 
dvajset milijonov dolarjev.

Maloštevilna udeležba na seji tega 
odbora pa ponovno kaže na to, da 
delovne organizacije le še vedno pre
malo upoštevajo in uporabljajo prav ta 
odbor, na katerem bi lahko razreševali 
in usklajevali vso problematiko in 
težave, ti, tako pri uvozu kot pri izvo
zu nastajajo. Le s samoupravnim spo
razumevanjem na tem področju lahko 
prebrodimo težave, v katerih smo se 
znašli in ki jih, žal, še vedno vse pre
pogosto mora razreševati državna 
uprava.

Sporazumevanje
kakovosti

Po več kot dveletnem delu pri
pravljanja koncepta celotnega sistema 
zagotavljanja kakovosti v Iskri, kot 
tudi priprav ustreznih podlag in reši
tev, smo v Iskri dobili natančno be
sedilo samoupravnega sporazuma o 
kakovosti proizvodov in storitev.

Oba odbora delavskega sveta SOZD 
Iskra, tako odbor za spremljanje iz
vrševanja programa in delovnih na
črtov preobrazbe samoupravnih do
nosov na svoji seji 24. 9. in odbor za 
kakovost na seji 19.9. sta obravnavala 
izhodišča in obrazložitev samouprav
nega sporazuma o zagotavljanju 
kakovosti izdelkov in storitev organi
zacij Iskre.

Ker kakovost izdelkov in storitev 
postaja vse bolj pomemben temelj 
vztrajnega poslovnega sodelovanja je 
potrebno na področju kakovosti na
stopati čim bolj enotno in usklajeno 
ter upostaviti tak sistem za zagoto
vitev kakovosti in storitev, ki bo tem 
nalogam kos.

Organizacije Iskre so se v pre
teklosti razvijale dokaj različno, tudi 
danes niso povsem enotno organizi
rane, zato praktične rešitve v vseh 
organizacijah ne bodo povsem enake, 
vendar pa moramo uspostaviti enotna, 
tudi v industrijsko razvitih deželah 
priznana načela, s pomočjo katerih 
bomo zastavljene cilje dosegli. S spo
razumom je izdelan predlog, kako 
splošno urejati zagotavljanje kakovosti 
v vseh organizacijah združenega dela.

Gotovo je eden najpomembnejših 
načinov za doseganje vrhunske kako
vosti v tem, da proces proizvoda izva
jamo po fazah in posamezne dele za
ključimo z ustreznim preskusom. Pri 
tem uvajamo nov pojem „poslovno 
tehničnih zahtev proizvoda11 z na
menom poudariti, kaj naj zahteve kot 
edini objektivni pokazatelj zahtevane 
kakovosti vsebujejo.

Definirane so tako vsebina dela, 
kot pravice in odgovornosti pro
jektnih teamov, ki v nekaterih DO že 
delujejo. Predložena je tudi institu- 
cionalizacija razvojev in ureditev do
hodkovnih odnosov tudi z namenom, 
da bi si le-ti pridobivali ateste, ozi-

na področju
roma poročila o preskusu novih iz
delkov. Razvoj novih izdelkov naj bo 
po tem sporazumu planiran in do
ločen z mrežnim planom. Določeni so 
pojmi projektne in izdelavne kako
vosti, nivo kakovosti ter verifikacija 
preko neodvisne tretje osebe.

Natančno je določena tudi organi- 
zacija službe kakovosti, ti pa naj bodo 
seveda prilagojene organizaciji tozd, 
DO in SOZD. Posebej je izražena 
zahteva, da naj bodo vodje organiza- 
djstih oddelkov služb za zagotavljanje 
kakovosti obvezno člani KPO, v DO, v 
TOZD pa neposredno odgovorni indi
vidualnemu poslovodnemu organu. Za 
pospeševanje ukrepov uvajamo svete 
za kakovost v TOZD, ti naj postanejo 
osnovna oblika za pripravo ukrepov. 
V sporazumu je posebno poudarjena 
vloga IKM. Kot poseben pomemben 
del zagotavljanja kakovosti je po
trebno bolj sistematično kot doslej 
izvajati servisiranje Iskrinih izdelkov.

Poudarek je dan tudi informacij
skemu sistemu o kakovosti proiz
vodov ter izražena želja, da bi zaradi 
obihce podatkov na tem področju 
prešli na elektronsko obdelavo po
datkov. Določeni so tudi plani ka
kovosti ter programi akcij, poseben 
poudarek je dan tudi kadrom in 
izobraževanju na tem področju. Po
memben faktor za dosego boljše 
Iskrine kakovosti je tudi motivacija in 
tudi ta je v samoupravnem sporazumu 
dobila svoj poudarek.

Kot smo že omenili, je definirana 
tudi odgovornost za kakovost proiz
voda ter posvečena posebna pozor
nost kakovosti kot merilu pri izbiri 
dobavitelja, kooperanta in licenčnega 
partnerja ter pri združevanju z novimi 
člani SOZD.

Ob koncu — samoupravni spora
zum tudi določa nadzor, oziroma 
ukrepe proti kršiteljem sporazuma.

Predloženi sporazum torej vsebuje 
davne točke ter medsebojne obveze. 
Ce brano ta sporazum zares tudi v 
praksi izvajali ter sistematično in po
globljeno urediB področja kakovosti 
proizvodov in storitev, bomo laže pla
sirali svoje izdelke tudi v inozemstvo, 
laže pa bomo tudi dosegali plan, ti 
smo ga sprejeli.

MO

Priznanje 
za TOZD 
Računalniki

Delovna organizacija INGRAD iz 
Celja, ki se ukvarja z gradbeno dejav
nostjo obstoja.

Ob tej priložnosti so imeli prosla
vo, na kateri so podelili plakete in pri
znanja.

Iskra TOZD Računalniki je prejela 
„PRIZNANJE“ za skoraj desetletno 
sodelovanje na področju avtomatske 
obdelave podatkov. Sodelovanje je 
pričelo, ko smo instalirali prvi raču
nalnik v INGRAD pred devetimi leti. 
Poleg tega, da smo ga instalirali, smo 
izobrazili tudi njegove kadre, izdelali 
programe, jih uvedli in vseskozi skrbe
li za tehnično vzdrževanje.

Zaradi velikega truda, ki smo ga 
vlagali v odnose in delo z INGRAJ) 
smo prejeli ..PRIZNANJE11. Taka pri

znanja s področja avtomatske obdela
ve podatkov so redka, zato imajo tem 
večjo vrednost.

Slavnostni podelitvi sta prisostvo
vala tudi Vinko Hafner in član sveta fe 
deracije Franc Leskovšek — Luka.

DELOVNA ORGAtvZACUA GIF »INGRAD« CELJE 
CB; SVOJI ZO-LETNiCl PODELJUJE

PRIZNANJE

TOZJD

ZA DOLGOLETNO
■N USPESNO POSLOVNO SODELOVANJE '

•tine« psu Patre
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miEBAR SELJPNiH PRiKEIMTEV
INDUSTRIJA ZA TELEKOMUMK.ACIJE

Dosežki naših inovatoijev
Emi! Grašič, delavec v KK-ATC je prijavil tdinično u3x>3pavci pri 

preizkušanju usmerniških modulov EPABX-16.
Zaradi izpopolnjevanja kontrolne tehnologije seje tov. Grašič zaradi 

za poenostavljen in hitrejši način preizkušanja. Dosedanji postopek jje 
zahteval uporabo štirih stabiliziranih usmernikov NE 133. Z meSm mmt 
naprave je štiri usmernike nadomestil s spremenjenim napapln-teim za 
centrale EPABX 16.

Njegova izboljšava je koristna za delovno organizacijo, zato je ®vtar 
prejel enkratno nagrado.

Jovan Damjanovič, vodja montaže ERO, je prijavil koristen predlog za 
uporabo univerzalnega vložka za pakiranje vrtalnih strojev. Predlog se 
nanaša na spremembo kartonskega vložka, ki naj bi bil spremenjen iin 
poenostavljen. S tem se zniža nabavna cena vložka, poleg tega pa nastane 
tudi časovni prihranek pri sestavljanju, oz. oblikovanju kartomskega vlož
ka. Njegova sprememba je ekonomsko utemeljena, kar kaže gospodarska 
prihranek.

Ludvik Pušavec, delavec v kontroli števcev in Lado Bevk, delavec w 
pomožni orodjarni števcev, sta prijavila več predlogov za spremearibo 
delovnih postopkov pri izdelavi priključnic za števce.

Predlogi se nanašajo na uporabo samoreznega vijaka pri bakeLrtnih 
okvirih in priključnicah. Spremenila sta tehnološki postopek pri odstran
jevanju igle na priključnici, hkrati s prebijanjem lukenj se odstmnn teli 
igla. Po starem načinu so iglo odstranjevali ročno med brizganjem. Tnali 
izboljšava na bakelitnem orodju za priključmee T24 je dala pazSlmme 
rezultate. Na bakelitnem orodju s katerim izdelujejo pokrove prikHijiiičaniic, 
pa sta odstranila delovno operacijo poliranje z normo 0,7 ure za 1®@ 
kosov.

Predlogi so bili uspešno realizirani in je bil dosežen znaten pnfegaek.
Marjan Poljane, tehnolog v tovarni TEA, je predlagal kernsteriksriijskiG 

spremembo pri izdelavi plašča za telefonsko centralo PTC — 10.
Izdelava plaščev je bila konstrukcijsko urejena tako, da sta bde prednja 

in zadnja stran ojačani z dodatnim okvirjem. Izdelava dodatnega okvirja, 
oz. njegovo prilagajanje je zahtevalo veliko dela in tudi kvaliteta $n Mia j 
najboljša. Marjan Poljanec se je domislil spremenjene in brig enostavne 
konstrukcije plašča, oz. kasete.

S poenostavitvijo odpade ravnanje plašča, točkasto varjeige, vrtenje in 
kovičenje okvirjev, kovičenje nosilcev, rezkanje vareža nogic in pri Mora
nju kitanje ter brušenje kita. Predlagana sprememba kamStaafccfe iin 
tehnologije je utemeljena, kar dokazuje ekonomska korist.

Ivan Hiti, tehnolog v orodjarni, je spremenil delovni postopek pri izde
lavi žarilnih matrik. Zarilne matrike, ki jih izdelujejo v orodjarna, se upo
rabljajo za žarenje reedovih kontaktov v tovarni ATC.

S spremembo obstoječe tehnologije je tov. Hiti skrajšal iaMovsnje 
žarilnih matrik tako, da se plošče narežejo že na Škarjah na komično mera. 
Ravnanje plošč je na stroju med valjčki. Sledi gtobljenje izvrtia im Stik 
potem se vrtajo luknje. Z druge strani se plošče pobrasijo in sc $ tem 
odstrani nastala igla. Prednost je v tem, da odpade delovna operacija 
rezkanja in je s tem dosegli velik gospodarski prihranek.

Janko Lukane, mojster I. v montaži ERO, je prijavil izboljšavo tehno
loškega postopka pri uvijanju krilnih matic na leseni stražnici SL R©S (Dl.. 
Doslej so se vsake krilne matice pri leseni stružnici uvijale ročno, kar je 
bilo precej zamudno. Tov. Lukane je izdelal privgalne pripravšce, na kate
rih se uvijajo matice z električnim izvijalnikom.

C as uvijanja matic je sedaj znatno krajši, s čimer je dosežena gospo
darska korist.

ML$L i

V v

Našo tovarno m Laborah si je 24, septembra ogledala skupim gostov m smM- 
kalnih delavcev iz pobratenega italijanskega mesta RivollL

ISKRA
Industrija za telekomunikacije 
elektroniko in elektromehaniko 
K r a n j, n. sol. o.

Na podlagi sklepov delavskih svetov v temeljnih organizacijah združenega dele

razpisujemo

imenovanje
INDIVIDUALNIH POSLOVODNIH ORGANOV 
temeljnih organizacij združenega dela
1. TOVARNA SESTAVNIH DELOV Kranj
2. TOVARNA MERILNIH NAPRAV ranj
3. TOVARNA TELEFONSKIH ENOT Blejska Dobrava
4. ORODJARNA Kranj
5. VZDRŽEVANJE Kranj
6. MONTAŽNO SERVISNA ORGANIZACIJA Ljubljana
7. TOVARNA MERILNIH INSTRUMENTOV Otoče

Razpisni pogojii:
Kandidatat mora poleg splošnih pogojev izpolnjevati še naslednje pogoje:

— da ima visoko ali višjo izobrazbo tehnične, ekonomske ati organizacijske smeri,
— da ima 5 let delovnih/izkušenj,
— da pozna smeri razvoja in proizvodnje ter strateške usmeritve temeljne organiza

cije,
— da ima družbenopolitične in moralnopolitične vrline,
— da aktivno obvlada najmanj en svetovni jezik.

Mandat traja 4 leta.
Prijave na razpis z dokazili o izpolnjevanju pogojev je treba vložiti v zaprti 

ovojnici do 25. 10. 1979 na naslov:
ISKRA ELEKTROMEHANIKA KRANJ, kadrovska služba,64D00 Krarij, Savska 

loka 4, z oznako „za razpis IPO-lnaziv TOZDI".
Kandidate bomo o izbiri obvestili najkasneje v 45 dneh po zaključku razpisa.

S seje KO 

sindikata 
SOZD Iskra

V Stitatelk, 2$l. 9.. je jprateeflslfcra 
KGS Mete urn g&mspnii nfji s ifanroniHiip zn 
Šport: im Tckmcgo ohravnavalm organi
zacijo im iferoftaftnr prireSilev. M maj M 
ph itrrgnrtiOTrriti sibnjpnci w ififtnriinn $0/11) 
Bkrna.

SMeriffi so, <6a .bodo w prihodnjem 
obdobju SUM tovrstne
skupne manifestacije iin smer.: dan 
Iskre, 4. jirija prihodnjega šteta, zim
ske športne ijgre Iskre maj itii ihtite 15.. im 
1&. februarja, letne športne igre 28. iin 
23.. junija, Mateti pa M inrnmriTOrati 
tudi srečanje športnikov v okviru elek
troindustrije J ugoslavtje.

W maaa|je«anjm sap so šklermli, da 
maj ikS do 15.. (riktobra podprtsa! samo- 
upravni sporazum o izvajanju posebne 
dgjaHnosE ter pni tem pcmflarili, da je 
akcijo za podpis ttteha pospešiti. Stdfe- 
iriffi so ftnffi maj športna 'komisija pri
pravi Strokovno anrifatm zz: ižboljšaiije 
nunoržitonoslii športno-rekreativne de- 
^pvnBSllii w Mmi.

Ob koncu seje so podprli sporazum 
tl ELK.OM ter iribosmiaKiBi 'kadrovske 
ter ifekrme ihiiofiiinariip.

D. Z.

ČETRT
STOLETJA
TOVARNE
ŽARNIC

Ezipnmm!rihjjewitmanm3m!tnc.

.NASTANEK -IN RAZVOJ
Začetek jje M dokaj težak. V Min 

m; je riboaalt acmSl ite ddtoKasDjja 
ttebrartmag« Inštrtuta ;za elektrozveze, 
M je te ijipodovanBke potrebe iaz»ipil 
domače dtemenie iin mzprave te Mez- 
tečme tetee. W iitkaipn mesilse pregra- 
moa je Mia timffi anmikafl, da M w 
lastni Bffii proizvajali vakuumske tike- 
mente, potrebne z*ti zveze.
MtoSnoet, IkH jp pCTiulžtrte c trmtmtmm 
odkupom ppieme te žsnrmep pri jjtai- 
janski firmi v Trstu je bila :kmal u rcali- 
.zirana. Potrebna je Mia Be Se ureditev 
praizmodniih proBtmrav w v
Kotoiikom udidi, Hgjar sro včasih laiiteitm. 
vali cementne izdelke.

Seteda Mia itrifarittinB rpnema in 
tehnologija afetm skromna in ramStEP- 
na, vezana le na ročno delan, lih tem 
področju mii Mio trnkaikržnih jtrikrnšenj. 
V začetku SO tedclovaB le niriniaterinp 
temiine te ihmlfSB im ihurtmije Kzasnfl^ 
so pristopiE k osvajanju velikih žarnic 
:s podstavkom..

Ze takrat pa jje flaflo ditiitii, da ibsiiio 
žarnice te matorna vozila Se dobro v 
promet. Zaslutili so potrebo po rekon
strukciji (rihnTHtB ter itikčajp osnovne 
programske orientadje, ki naj te utrdi
la bodoči program.

W leta ISKžiD SO ringrcarHK
prostore w 2. nadstropju, saj jje magV« 
irmft iRmmar.p prciizvoifiijje zEntamoMfev 
matekovala vse 'večjo praizvodnjo 
svlaniBitiflSkfi; žarnic. Triko so postio- 
poma dokupili nekaj opreme, večji dd 
pa s® mareffiK sami. šktb so posve
tili $myHiyn 'vedno mamiSi tpew 
svftmmoMMkih iin (dmi^Bi tter
Sivk iin znatno povecevdM proizvodnjo 
prenupetostiiih cdvodiiikov.

INDUSTRIJA AVTOELEKTRICNIH IZDELKOV

O rnspcliii, še posebno če so vezani na častitljiv jubilej, je vedno pri- 
jetno pisati. O teh uspehih in jubileju smo se prejšnji teden pogovaijali v 
tovarni Žarnic, Ljubljana, temeljni organizaciji novogoriSte Avtoeldttri- 
fce, ki praznuje v letošnjem letu 25-letnico obstoja.

V četo 1971 jim je prvič uspelo, da 
so kapfli celotno linijo za proizvodnjo 
AS žarnic, M je predstavljala utrditev 
ctonOTHfarga položna tovarne.

Shpori in ždje kolektiva so v letu 
1973 oresničili s ten, da so dobili 
potejen elaborat za gradnjo nove to- 
varne. rn nakup dveh kompletnih linij 
in nekaj nove posamezne opreme. S 
tem so se v ten kolektivu odprle 
povsem more možnosti in perspektive.

V M)VO TOVARNO

Že takrat je bilo občutiti, da je 
kritektiv na pravi poti, saj so vsi doka- 
ztii, da je možno z vestnim, vztrajnim 
im prizadevnim delom praktično iz nič 
doseči take rezultate, s katerimi se je 
možno meriti ne samo na domačem, 
pač pa tadi na tujem tržišču.

Septembra leta 1973 so zasadili 
prvo lopato za novo tovarno v Iskri
nem kopleksu v Stegnah, nove prosto
re pa so ©iprii 30. aprila 1975 leta. V 
jeseni Ma 1974 se je kolektiv samo- 
upravnu odločil za pristop k Iskri — 
Avtodfektriki Nova Gorica kot temelj
na organizacija združenega dela. V 
vsem tem času, še posebno s pridobi- 
tw§o Mjvih prostorov, so poznali le 
ero smer m to smer navzgor.

DANES 365-ZAPOS LENIH
V tosami Žarnic se lahko ponosno 

pohvalijo, da so evropski kupci nadvse 
tedm«a%ni z njihovo kvaliteto. To 
vitekakior vpliva na ugodne izvozne 
Tcmltate, saj bodo letos izvozili tako 
ma vzhodno kot na zahodno tržišče že 
pafcwioo proizvodnje. Njihovi glavni 
fcnpdso Norva iz DDR, Citroen in 
Peugeot iz Francije, Volkswagen iz 
ZRM, izvažajo pa tudi v nekaj drugih 
držav.

Tadi na domačem trgu so prisotni 
pri vseh poroizvajaltih motornih vozil, 
$ svojimi izdelki pa zalagajo tudi jugo- 
dovanski trg za široko potrošnjo.

Danes je v tovarni Žarnic zaposle
nih 365 delavcev. Velike probleme 
imajo s kadri, saj se odraža specifi
čnost proizvodnje avtomobilskih 
žarnic tudi v tem, da se mora 
strokovni kader šele priučiti, ker 
obstoječe Me ne omogočajo takih 
znaig, kijih v praksi potrebujejo.

Drug problem, ki je stalni „gost“ v 
tovarni Žarnic in je vedno prisoten pri 
izostankih mater in žena je problem 
zaradi pogostih bolovanj, nega otroka, 
porodniški dopust, itd. V tej tovarni 
je namreč zaposlenih 80 % žensk, zato 
se ni čuditi, da so morali prav zaradi 
tega dodatno zaposliti nekaj delavcev 
v proizvodnji.

HITRA RAST PROIZVODNJE
Omenili smo že, da se je kolektiv 

tovarne Žarnic preselil v nove prosto
re leta 1975. Ti prostori pa so danes 
že premajhni, saj odpade na zaposle
nega le 6 kv. m površine. Hitra rast 
proizvodnje, povprečno 20 % leto in 
širok asortiman žarnic vsekakor lega
jo nove prostore, ki bi ublažili pro
storsko stisko in odprli možnosti za še 
večjo razširitev proizvodnega asorti- 
mana.

V težkem položaju kot so sedaj, je 
namreč težko organizirati normalen 
potek proizvodnje poslovanja. Prav 
zato so v pripravah za gradnjo novih 
proizvodnih prostorov ter razširitev bi 
modernizacijo proizvodnega programa 
in postopkov. Pripravljajo še tudi na 
uvedbo programa halogenskih žarnic z 
avtomatiziranimi proizvodnimi lini
jami.

Glede na potrebe trga širijo kapacb 
tete tudi na proizvodnji ostalih avto- 
žamic, veliko skrb pa posvečajo inve
sticijskim vlaganjem v opremo, ki bo 
omogočala večjo neodvisnost pri 
dobavah polizdelkov za jačanje lastne 
surovinske baze, ki naj bi zmanjšala 
sedanji uvoz.

ŽIVAHNA INOVACIJSKA DEJAV
NOST

Posebno v zadnjih petih letih se je 
v tovarni Žarnic močno povečala 
inovacijska dejavnost Zaposleni 
skoraj tekmujejo, kdo bo prijavil 
uporabnejši predlog in s tem zmanjšal 
stroške poslovanja. Nekateri so prav 
na tem področju dosegli zavidljive 
uspehe in dobre rezultate. Za njihov 
trud bodo še posebno nagrajeni na 
bližnji slavnostni seji DS, kjer jim 
bodo podelili posebna Iskrina prizna
nja za uspešno delo in prizadevanja na 
področju inovacij.

Marko Rakušček

V Jtarmah** je kar 80% delavk.

Polovico proizvodnje gre v izvoz.
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INDUSTRIJA ELEMENTOV ZA ELEKTRONIKO. Ul SEJANA

Delavski svet DO o samoiipraviianjii 
in gospodarjenju

Ddavdti svet IEZE je na svoji seji, 26. septembra razpezvijal in sprejel več 
sklepov o novi samoupravni organizaciji delovne organizacije, o gospodar
jenju v prvem polletju in v devetih mesecih letošnjega leta, o kakovosti v 
proizvodnji, o osebnih dohodkih in o metodologiji letnega načrte za leta 
1980 ter v novem srednjeročnem proeramu 1981-85.

Zb Šentjernej: jje važno:, tnufii, daje 
ter največp izvoznik w IEZE, M nosi 
Urnem«- nfefeilt' cen na najj^afttevniejjSfli 
svetovnih trgih, seveda pa. se-to-pozna

Najprej so sprejeli poročilo volilne 
komisije o izvedbi referenduma v 
TOZD Uporovni elementi v Šentjerne
ju. Delavci tega kolektiva so glasovali 
za novo samoupravno organizacijo. 
Tisoč stočlanski kolektiv se je reorga
niziral v tri samostojne TOZD: TOZD 
Upori, TOZD Potenciometri in hibrid
na vezja ter TOZD Industrijska elek
tronika.

Delavski svet je ugotovil pravilnost 
postopkov pri referendumu in na 
podlagi izidov glasovanja sprejel infor
macijo, da so zdaj v Šentjerneju 3 
samostojne TOZD.

Nato so ocenili poslovanje v prvem 
polletju. Ti rezultati so bili že večkrat 
predebatirani in tudi v našem glasilu 
smo pisali o tej temi, zato jih tu ne bi 
ponavljali. Bolj zanimive so bile ocene 
devetmesečnega poslovanja, ki sta jih 
tik pred zaključkom tega poslovnega 
obdobja podala Otmar Zom in Gojmir 
Blenkuš.

Ugotovila sta, daje poslovanje moč 
oceniti za dobro, če upoštevamo vse 
pozitivne in negativne elemente, ki so 
vplivali na proizvodnjo in komercialo. 
Zlasti je razveseljiva ocena dohodka in 
čistega dohodka.

Oba pa sta se kritično ustavila pri 
nekaterih negativnih faktorjih, ki se 
ponavljajo v IEZE vse letošnje poslov
no leto. Gojmir Blenkuš jih je strnil v 
štiri točke. Najprej se je dotaknil 
proizvodnje, ki zaostaja za načrtovano 
za 8-10 %. Meni, da zamujenega ne bo 
več mogoče nadomestiti do konca 
leta, kar je velika Škoda, saj ob manjši 
proizvodnji prihaja do izpada dohod
ka in čistega dohodka, predvsem pa se 
osiromašujejo sredstva za štart v 
prihodnjem letu.

Druga slaba postavka v letošnjem 
poslovanju je premajhen izvoz, ki še 
vedno ne sledi načrtovanemu. Nekate
re TOZD so kljub sprejetim obvez
nostim rajši prodajale doma, kot na 
tujem. Razumljivo, doma so višje 
cene. Vendar je taka politika kaj 
kratkovidna, saj brez solidne devizne 
baze drugo leto ne bo mogoče izvršiti 
vseh uvoznih načrtov za uvoz surovin 
in predvsem investicijske opreme, ki 
jo lahko nabavijo le na konvertibilnem 
področju. Ni pa še nastala nepopravlji
va škoda, Gojmir Blenkuš meni, če se 
bodo držali do konca leta dogovorov, 
bo vse mogoče nadoknaditi.

Tudi nelikvidnost je začela ,Jcazati 
zobe“. Večkrat so se zatekli k dragim 
kratkoročnim kreditom in drugim 
ukrepom, ki večajo stroške in slabijo 
rentabilnost poslovanja.

Ob vsem tem pa je zanimivo, da je 
konjunktura za elemente za elektroni
ko kar ugodna na domačem in tujih 
trgih. Žal pa je prišlo do povečanja 
zalog surovin, kar še dodatno obre
menjuje plačilno bilanco IEZE.

Tudi z ekonomiko poslovanja ni 
vse najbolje, so poudarili na četrtem 
mestu. Stroški rastejo tako, da so ob 
nižji proizvodnji od načrtovane, v 
nekaterih TOZD dosegli načrtovano 
raven, nekatere TOZD pa so jih celo 
presegle. Tako gotovo ne bo šlo, saj 
morajo oz. smejo stroški rasti le soraz
merno z dohodki iz proizvodnje.

Žal pa v TOZD nimajo v rokah 
vseh niti stroškov, saj se mnogi večajo

brez njihovega vpliva, brez možnosti 
za odločanje o njihovi vifinL Tako je $ 
cenami nekaterih reprumaieiiatm le z 
dajatvami, nekatere stroške; vsaj; manj
ši del pa seveda obvladajo sami im trnje 
treba poiskati vse možnosti za njihovo 
zmanjšanje.

Delavski svet je sprejel tudi infor
macijo o poslovanju naše firme v 
Angliji Iskra Limited. Foslevamje s® 
dobro ocenili in pohvalili dobro sode
lovanje pri izvrševanju izrazno uvoz
nih poslov. Asortiment izraza naših 
izdelkov namerava ta firma cdo raz
širiti, nekaj že v prihodnjem letu, kar 
je seveda koristno za vso Iskm.

Po tej razpravi sta pbvzeia besedo 
direktorja TOZD Upori Ludvik Simo
nič in TOZD Keramika Rudi Lepšat. 
Oba sta kritično ocenila praBra^ep 
in poslovanje v teh dveh tovarnah, M 
imata najslabše rezultate v Ifr/H, Obe
ma je skupna težava zastarel tehno
loški proces. V obeh primerili t* Mo. 
treba nabaviti sodobnejšo opremo, M 
bi pocenila proizvodnjo z visokimi 
zmogljivostmi, še bolj pa je važno; da 
bi taka oprema zagottreBa višjo raven 
kakovosti in zanesljivosti izdelkov. V 
obeh TOZD so na nqbolp poti, da 
bodo v bližnji bodočnosti te naaMe 
realizirali in s tem bo tudi konec to
vrstnih težav.

Mavste site* jg razpravljal tudi o 
poročilu! ® kvaliteti, M gr jje. podal 

j&ntčjjofc. Foročilj® jje izčrpno 
preanalizifalo stanje im gmt&eažjjii kvar 
litete v IEZE. Analiža je ugotovila;, da
je treba več: pozornosti: posvetiti inte
gralni metodi konti ote kakovosti. 
Taft <iv> ftorfia, iOTOjgiihi vrarafegmi i'Pipiyftii 
TBnrmfih iigmgftii, feii na«ttwie vvglifeii mairii 
zaradi neuKttriezrrcfti Tnateriallov.

Prav ton pai nii mogoče vedno ukre
pali »tkftnftnm v: sftmnžsEnaritnii Tigyrttgnriftva>-
mEs^jiettneba^zihstiizaiiinjičaSklhigii- 
ti na tnggn čudi komaj; afii celi® neua- 
trezne madtemate- iin surovine, zaradi 
pomanjkanja ponudbe.

Pogovorili so. se tudi oi programu za 
M® 198® im ® napredku- pri pripravi 
novega' srednjeročnega: programa za 
obdobje B98.1-35:. Q: tem: bomo v krat
kem obširneje par očali.

Zanimiva jg bila še informacija, da 
se leti® $ 1. Ml tete® povečale izvoz
ne premije; za izvoz elementov za. elek
troniko za T® 6® w tejj efelovni 
organizaciji gotovo^ spodbudili® izvoz
no dejavnost in. pripomngji® k večji

V EEZE namreč izvažajo med 6<D'ih: 
75 % vse poizvoifiqje; im ti® w veliki 
večini na najzahtevnejše zahodne trge-, 
kjer se srečujejo, z- ostro kmnfaimnco; 
M ponuja niizfop cene. ffanadii konku
renčnosti je seveda potrebno popušča
ti im prodajati tindl na robu rentaMi-
“a84®- E. Kotar

Odbor za gospodarjenje 
o devetmesečnem pustovanje

spodbudi' doseganje proizvodnih načr
tov v ntmligiflijjbi ttiehi mesecih w vsak 
TOZD im spodbudi zlbutii tiste; M naj
bolj zaostajajo.

Na dnevnem: redil je Bilk tudi tema 
® osebnih dbftodfcSc, zliastr usklhjenost 
naadeijjgnihi osebnih dohodkov s spre
jetimi $amoupravmmi: sporazumi im 
normami delitve; p® delili.

Osebni dohodkii w tegj delovni orga- 
nizaciji fe zdaleč niso zavidljivo' viso
ki,. vendar je odBor ugotovill da: je viši
na sredštev, M jjfe nazdelijb: za osebne 
dohodke še vedho premalo uskUajjenai z 
delavnimi uspeM;

Odbor za
DO IEZE se je sestal v 
26. septembra in 
razpravljal o oceni 
nega poslovanja. Poročala sta 
direktor fmančnojpspodmske- 
ga področja Jože Sure it pred
sednik k olegnAega poslovod
nega organa Gojmir Brenkaš.

Poslovanje je odbor ocenil m se 
kritično ozri tudi na nekatere negativ
ne odklone.

Predvsem je delavskemu svete 
predlagal, da z najresnejšimi sklepi

Med živahno razpravo Odbora za gospodarjenje vfflZE..

Med akcijo NNNP so mladinci IEZE prevzeli nalogo, da bodo skrbeB zrn obveš
čanje.

Ker smo, v današnji steuiiM'pre
težno^ večino) proštom posvetili 
akciji Mi£ nas: rte sme presene
titi H žal moralo izpasti precej; 
gradma iz našit DD„. kat tudi 
zapis o: mm udkležfii na M., sre- 
čanjitc bratstva ZWIWQW v> Mrt
vem Tmvnifm. Vse ta) smo 
morali preložiti na mtsledhjp 
številko.

Delavski svet med sejo.

Tako te treba sistem; nagrajevanju 
te dograjevati, dk bodo prejjnnM w 
kolektivih TOZD in v skupnih; službah 
stimulacija, za dtii® im odirae vloženega 
dela. le taft® se te vsakdo, vključil a 
vso osebno, zavzetostjo v svoje dfelb in 
skupne napore za poalbvni uspeh.

Odteir jje spregpl te več sftUepov' im 
jjh predložil! delavskemu svetu,, taft® 
za višjp, kakovost w proizvodnji; za 
tetini proizvodni načet w tetin 1198®;- im 
za srednjeročni programi $1!-S5i. KF?

V

Časopisne novice

Odbor z» obmejno gosoodarsko sodelovanje pri medobčinski gospodarski zbornici 
(tih«* Goric* je razpravljal o dosedanjem delu, hkrati pa je ocenil blagovna gibanja 
pet tržaškem in gosMem sporazumu. Ugotovil je, da je letos promet na jugoslovan- 
skoitalijanski map spet .410 tekal "v našo škodo. V šestih mesecih je celotna menjava 
dosegi® vredhost nad 31 milijard lir. Izvoza je bilo za 15 milijard lir, uvoza pa 16 
milljjuid! Sir. Vzrok za ta razkorak je dejstvo, da je zvezni izvršni svet šele te dni 
dBltojtfl! režim: uvoza po tržaškem in goriškem sporazumu. Primorske novice in Ko
pra;, Iti so objavile te podatke, menijo, da zanimanje za razširitev gospodarskega 
sodtitouanja- z zamejstvom vidno raste. Med organizacijami, ki so segle že dlje od 
gjtibpQ«f„ sodi tudi naša Iskra.

iLjjitrijamski Dnevnik se je lotil teme združevanja sredstev v ljubljanskih SOZD-ih. 
Pri: tem, mero, da ljubljanski SOZD-i nimajo enotnih pogledov na probleme pri 
zdhučevaniu- sredstev v okviru svojih organizacij. Medtem ko so v SOZD-u Iskra šele 
pričali: združevati sredstva v interni banki, imajo v Emoni in Mercatorju združevanje 
ta urejena. Glavna ovira za ustanavljanje internih bank so po mnenju nekaterih 
temeljne barake, Iti vidijo konkurenco pri ustanvaljanju internih bank.

Skopski Večer objavlja obširne poslovne podatke o prilepski tovarni za mehani- 
ko*. avtomatiko in elektroniko Mikron. Rezultati so sicer zelo ugodni, vendar je še 
vse preveč adhntnstrativne delovne sile. Na enega neposrednega, proizvajalca pride 
kar en. posreden proizvajalec — administrativec. Tovarno Mikron nasplošno imenu
jejo makedonska Iskra.

Belgijska družba Bell Tetephone, s katero Iskra že nekaj let zelo uspešno sodelu- 
ja, jje začela s proizvodnjo kompletnih telefonskih central za vgradnjo v zagojnike ( 
kontejnerje) . Centrale so standardne vrste in ustrezajo mednarodnim ISO standar- 
dbnr. Izdeluje jih v dveh raziižicah: s 500 in 1.000 priključki, piše zagrebški Prhzred- 
tiiivjissmk.

Beograjski Privredni pregled je v samostojnem članku objavil oceno naše razstave 
za: zagrebškem jesenskem velesejmu. Pri tem se je vrinila netočnost, da bo Iskra 
kmalti zadhvolph vse porabnike za električne števce s tem, da bo pričela z redno 
proizvodhjo eifefctronskih števcev.

Kopimraiško! podjetje Bilo Kalnik je zgradilo novo tovarno, obrat za proizvodnjo 
podltižkov za valilnice jajc, mesno predelav zelenjave in sadja. Novo tovarno je na 
slavnosti adprt zvezni tajnik za zunanjo trgovino in član zveznega izvršnega sveta 
Metod Rotar, V govoru, ki ga je nato imel, je zvezni tajnik poudaril, da je nova 
tovarne prim®:, kako se da z majhnimi investicijami — 150 milijonov dinarjev — 
umniičiillč proizvodnjo z ugodnim izvozom.

Ljubljansko Delo je povabilo za okroglo mizo nekatere strokovnjake, ki se ukvar- 
jajb s planiranjem! v gospodarstvu in infra strukturi na področju ljubljanske mestne 
skupščine, hkrati pa tudi predsednika izvršnega sveta mestne skupščine Albina 
Vengusta in predsednika SO Ljubljana-Center Miroslava Samardjijo. Pri smernicah 
za; pripravo družbenega plana Ljubljane za prihodnje srednjeročno obdboje 
1QBl-1i985 je menil predsednik Miroslav Samardjija: ..Nekatere dejavnosti bo treba 
opustiti. V centru imamo kup industrij, ki so vprašljive s stališča razvoja Ljubljane. 
POgjlejte si pogorelo ..Tribuno". Ali je to dejavnost, ki naj v Ljubljani ostane? "

Na to vprašanje je odgovoril predsednik Albin Vengust dobesedno: „V prejšnjih 
smernicah smo vse ..pospravili". Imamo pa hkrati Pržan v elektroniki, ki je nenehno 
spodaj (opomba: mišljeno glede na gospodarske rezultate). Hočem povedati, da ni 
vsaka, panoga enaka, in če nad kom, se nad Iskro najbolj jezimo v ljubljanskem 
prostoru, ker je najmanj izrabila tiste intelektualne sposobnosti, ki jih Ljubljana 
ima,, ih delamo najbolj delovno ekstenzivne stvari v Ljubljani. Še v Šentjerneju so 
veliko bolj specializirani in uspešni kot v Ljubljani katera koli Iskrina tovarna. Zato 
morajo biti plani toliko bolj konkretni, (..opomba: Albin Vengust je bil pred mno
gimi! letii zaposlen v Pržanu).

Kranjski Glas povoljno ocenjuje razstavo našega sodelavca, likovnika Ivana Raz- 
borška v iskri na Labor ah. Likovna zamisel Ivana Razborška temelji na umetniški 
povezavi antike z elektroniko.

Karlovački Tjednik poroča, da so v slunjski tovarni televizorjev zaskrbljeni glede 
proizvodnje televizorjev. Zaradi restrikcije kreditov so televizorji nakopičeni v 
tovarniških skladiščih. Tovarna je skoraj prenehala s proizvodnjo, posebno zato, ker 
je vezana na uvoz reprodukcijskega materiala. Kolektiv tovarne sodeluje pri občin
skem gospodarstvo Slunja s 67 odstotki celotnega prihodka.

Frivredhi pregled poroča o sedemmesečnih poslovnih rezultatih v Iskri. Letni 
plan, smo. uresničili s 53,7 odstotki in izdelali nekaj več kot za 6.083 milijonov 
dinarja«, kar jje za 24 odstotkov več v primerjavi z lanskoletnim obdobjem. Izvozili 
smo. za 56.3 milijonov dolarjev, kar je za 9,6 odstotka več kot lani v istem obdobju. 
S tem smo, uresničili celoletni letošnji načrt izvoza v višini 47 odstotkov.

Afera na relaciji tržni inšpektorji — Gorenje se nadaljuje in se še vedno komentira 
w časopisju, te mnogih trgovin so izginili hladilniki, zmrzovalniki in pralniki Goren
ja; čeprav kupci vztrajno povprašujejo po teh izdelkih. Predstavniki Gorenja so 
preusmerili: proizvodnjo na izvoz in kot kaže ne bodo popustili pri zahtevi tržnih 
inšpektorje«.. Obenem so tržni inšpektorji imeli poseben sestanek, na katerem so se 
domenili,, da bodo vztrajali'pri izpolnjevanju določil o zamrznitvi cen in pozivajo 
trgovinsko, mrežo ne bojkot tistih proizvajalcev, ki se ne držijo predpisov. Predstav
nik Gorenja: je izjavil novinarjem, da ima Gorenje možnost, da proda celotno svojo 
proizvodhjci na tuje. Hladna vojna, kot jo nekateri časopisi že imenujejo, se torej z 
vso, arditostjo nadaljuje.

Novosadski: Dnevnik ponovno objavlja, da bo industrija elektroinstalacijskega 
materiala Nopal: iz Bačke Ralanke izdelovala v sodelovanju s podjetjem Ganz iz 
Budimpešte dkotarifne števce, ki jih ni dovolj na domačem tržišču. Dokler pri 
Nepalu proizvodnja ne bo stekla, se števci sedaj montirajo v Budimpešti. Za to 
proizvodnjo so pri Nopalu vložili v nabavo opreme 5,5 milijonov dinarjev, naslednje 
Ihto: bo ta. investicija terjala 37 milijonov, a do leta 1984 skupno 57 milijonov 
dinarje«..

Na. skupščini delavcev El NB so poudarili zaskrbljenost, ker nekateri kooperanti 
pouečujeict cene reprodukcijskemu materialu in spravljajo v nevarnost, da nekateri 
TTOEmri EK prekinejo nadaljnjo proizvodnjo. zbra, jn uredi, Marjan Kra|J

V PETEK. 5. OKTOBRA OB 17. URI BO V PROSTORIH 
GORENJSKEGA SEJMA V KRANJU PROSLAVA OB 30. 
LETNICI IZDELOVANJA TELEFONSKIH APARATOV.

.J
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Nas v Elektromehaniki res ne bo 
nič presenetilo?

(Nadaljevanje s 4. strani)

POZITIVNE OCENE OBČANOV O 
USPOSOBLJENOSTI ENOT CZ IN 
NZ

V soboto v večernih urah sem se 
oglasil na štabu pri Občinski konfe
renci SZDL v Kranju. Medtem, ko so 
v večini delovnih organizacij v Kranju 
že okrog 14. ure zaključili z izvedbo 
aktivnosti, je bilo tu še vse živo. Že 
pri vhodu v skupščino se je zataknilo: 
niti prepustnica niti novinarska iz
kaznica ni bila dovolj za vstop. Pome 
je prišel kurir, sicer Iskraš, Miro Krč 
in me varno popeljal do štaba, v pro
storih OK SZDL.

Izmed kopice podatkov in infor
macij, ki sem jih dobil v štabu, morda 
le nekaj zanimivosti.

V petek, dan pred izvedbo akcije 
NNNP so se v kranjski občini pojavile 
motnje v preskrbi s kruhom in mle
kom, ki so jih do zaključka delovne^ 
dne že odpravili. Do podobnih poja
vov je prihajalo že v preteklosti, zato 
še ne pomenijo potrošniške mrzlice, ki 
bi lahko privedla do izpraznitve trgo
vin in skladišč. Povečane nakupe je 
povzročila lažna parola, da bodo v 
soboto in nedeljo zaprte vse proda
jalne. V nekaterih krajevnih skupno
stih so krajane obvestili, da bodo pre
verjene zaloge živilskih artiklov v 
gospodinjstvih; S predstavniki trgov- 
skih organizacij je bilo dogovorjeno, 
da bodo v prihodnje takim situacijam

posvečali večjo pozornost in sproti 
obveščali pristojne organe SO Kranj.

V različne aktivnosti varnostno 
obrambnih priprav v zvezi z akcijo 
NNNP je bilo v kranjski občini vklju
čeni i 42.530 delovnih ljudi in obča
nov, poleg teh pa še 12.800 mladih in 
šoloobveznih otrok. V soboto, 29. 
septembra je bilo v razne aktivnosti 
vključenih okrog 25.000 delovnih 
ljudi in občanov, ki so se odzvali 
množično. Zavzeto in odgovorno so 
izpolnjevali naloge. V vseh večjih KS, 
kjer so v akciji sodelovale OZD, so 
bile zelo kvalitetne vaje (Kranj— 
Center, Primskovo in Stražišče).

Predstavniki SO, ki so obiskovali 
delovne organizacije, so v več pri
merih ugotavljal", da pripadniki enot 
narodne zaščite niso dovolj uspo
sobljeni in seznanjeni s svojo vlogo in 
nalogami, ki naj bi jih opravljali.

Krajani in delovni ljudje zelo po
zitivno ocenjujejo vaje izvedene ob 
akciji NNNP, zlasti praktični prikaz 
usposobljenosti posameznih enot. 
Negativnih pojavov v občini niso za
beležili.

S KVAUTETNO ANALIZO PO
TEKA AKCIJE NNNP BOMO SPO
ZNALI NAŠO DEJANSKO PRI
PRAVLJENOST

Če bomo pisali in poslušali hvali
sava poročila „akcija v celoti uspela", 
si bomo naredili medvedjo uslugo. 
Prav gotovo bi kvalitetna analiza v 
vseh sredinah pokazala na številne 
pomanjkljivosti, nepravilnosti, slabosti 
in nedorečenosti. Akcija jih je razga

lila. Čeprav morda vse niso našle 
mesta v zaključnih ocenah, moram 
vse šibke točke popraviti, izboljšati, 
dograditi, nepravilnosti pa odpraviti!

Po vtisih, ki sem jih dobil v soboto 
in zadnje dni pred zaključnim delom 
akcije NNNP, bomo morali v Iskri 
Elektromehaniki pričeti z nadaljnjim 
reševanjem zaklanjanja oz izgradnje in 
opremljanja zakloniščnih prostorov 
ter seznanjanja delavcev z drugimi 

.načini zaklanjanja.
Zaposlene bomo morali več sezna

njati z njihovimi nalogami v vojni pro
izvodnji ter vlogo TOZD in DO v 
vojni.

Enote civilne zaščite in narodne 
zaščite bo treba bolje opremiti in jih 
nenehno usposabljati.

Družbenopolitične organizacije, ki 
v nekaterih sredinah niso povsem 
odigrale svoje vloge, se bodo morale 
aktivneje vključevati v skupna priza
devanja ljudske obrambe in družbene 
samozaščite, ne. le nekajkrat letno, 
temveč stalno. Tako brano dosegli 
prav v vseh sredinah niso povsem od
igrale svoje vloge, se bodo morale 
aktivneje vključevati v skupna pri
zadevanja ljudske obrambe in druž
bene samozaščite, ne le nekajkrat let
no, temveč stalno. Tak bomo dosegli 
prav v vseh sredinah pripravljenost, 
osveščenost delavcev in krajanov — 
skratka, zavest, da nas res ne more nič 
in nihče presenetiti. Sicer bo to le del
no res, saj vemo, da v soboto in ne
deljo, ko smo večino akcij in izrednih 
situacij vnaprej do potankosti načrto
vali, nismo bih presenečeni. V resnici 
bomo morali ukrepati ne da bi nas 
kdorkoli prej opozoril. Kot primer, da 
je res tako, naj navedem, da je v raji 
pred Iskro na Laborah zagorelo k 11 
minut prej kot je bilo predpostavljeno 
— in gasilcev dolgo, dolgo ni bilo od 
nikoder,..,. Nihče jih namreč ni takoj 
obvestil!

Izdelava in razprava o orani izved
be akcije NNNP v vsaki sredini pose
bej, do 20. oktobra, naj torej pokaže 
vse, kar moramo v Elektromehaniki še 
storiti, da bran lahko zapisal: v Iskri 
smo pripravljeni na vse. Iskrena hvala 
vsem, ki ste sodelovali z mano na 
področju obveščanja, tehničnega obli
kovanja Obveščevalca in fotografi
ranja.

Posebno zahvalo sem dolžan delav
cem oddelka za informiranje in raz
množe valnice v DOSAV A , ki so omo
gočili tiskanje Obveščevalca. Prepri
čan sem, da je bila to velika preiz
kušnja tudi za vse nas, tako za novi
narje, tehnične urednike, oblikovalce 
in fotografe ter dopisnike. Upam, da 
bo naše sodelovanje v okviru akcije 
NNNP rodilo sadove tudi v vsak
danjem obveščanju obeh kolektivov in 
krajanov Stražišča, Naše delo se nam
reč nadaljuje, zato poskušajmo že 
danes, vsak sam in vsi skupaj preverja
ti našo pripravljenost, iznajdljivost in 
sposobnost pomagati sebi in drugim v 
miru in vojni ah raznih katastrofah in 
nesrečah. Alojz Boc

IZLET ZA AK
Planinska sekcija Iskre Elektro- 

mehanike bo priredila v soboto, 20. 
oktobra izlet v pravljični svet Mar
tuljka do Krnice Za Akom. Odhod 
avtobusa bo ob 630 izpred kranj
skega hotela Creina, prijal pa bodo 
Gozda. Od tu jo bomo mahnili ob 
potoku Martuljek mimo njegovih 
slapov in čez senožeti na Jasenih do 
krnice Za Akom, mogoče tudi dlje, 
odvisno od vremena m razpoloženja.

, Skupaj bo hoje približno pet ur. 
Cena prevoza je 40 din.

Prijave in vplačila sprejema Volga 
Pajk iz tajništva ERO do srede, 17. 
oktobra.V ____________ J

ZA LJUBITELJE TEKA V KRANJU
Zveza teles nekulturnih organizacij Kranj 

je pripravila za vse ljubitelje teka množično 
akcijo ..HOJA IN TEK" pod geslom „Na 
teku se dobimo". Vadba poteka od 25. 9. 
1979 dalje pod vodstvom triesnokultimih 
delavcev. Tekači se zbirajo na naslednjih 
zbornih mestih:
PLANINA: vsak torek ob 1630 na jasi ob 
vrtnariji. Vodniki so Šparovec, Potočnik in 
Mrak.
STRAŽIŠČE: Vsak petek ob 1636 uri 
pred domom TV O Partizan. Vodniki so 
Komac, Marn in Kalan.
KpKRICA: Vsak torek c* 16.30. uri pred 
OŠ. Vodniki so Dolenc, Pajk in Krišrij.

Vadba poteka na prostem. V primeru 
slabega vremena pa v telovadnici (TVD 
Partizan Stražišče in v osnovni šoli na 
Kokrici) ob istem času. Rajko Kožar

ZAHVALA
Ob prerani in boleči izgubi 

moje drage mame
MARIJE UŠENIČNIK

se iskreno zahvaljujem sodelavkam in so
delavcem TOZD TEA — montaža vložkov 
za izraze sožalja, podarjeni venec in denar
no pomoč sin Vinko z družino.

Gasilska enota DO Sava je pomagala Iskrašem.

—

Prebrali smo za vas
Med mnogovrstno in zelo raznoliko memoarsko literaturo, ki jo, in to 

je popolnoma prav, dobivamo v čedalje večjem številu na naš knjižni trg, 
zavzema knjiga Mitje Šipka »Šentanel, moje življenje" vsekakor izjemno 
mesto.

To je namreč delo, ki so literatura in spomini hkrati, knjiga, v kateri se 
spominsko vedenje in pripoved tako tesno izprepletata s čisto književno- 
stjo, da je obe tkivi težko ločiti in hkrati tvorita enovito in prepričljivo 
celoto. Mitja Šipek je takorekoč novo ime v naši književnosti in lahko 
zapišemo, da je že s svojim prvim, obsežnejšim delom stopil naravnost v 
slovensko književnost

Mitja Šipek je torej prijel za pero, da bi popisal kot Kohnanov Tevžej 
svoja mlada leta in svoj rodni Šentanel, vas, ki leži na levem bregu Meže, 
na južnem pobočju strojnskega masiva, povsem na avstrijski meji, na 
•višini 688 metrov.

Tako nam v uvodnih poglavjih riše svojo mladost, izredno plastično je 
podana podoba njegovega očeta pa tudi številnih sovaščanov, zlasti pa še 
predvojno vzdušje na vasi, ki je bilo trpko, pomanjkanja polno in težko.

Slikoviti so tudi opisi in upodobitve posameznih vaških čudakov, pri 
tem pa ne smemo pozabiti na lokalno koroško narečje, ki zveni podobno 
kot Vorančeva samorastniška slovenščina. In prav ti krepki, domači 
izrazi, za katere moraš večkrat kar pogledati v priloženi slovarček, dajejo 
delu ne samo avtentičnosti, temveč tudi tisti literarni čar, ki je Šipko
vemu pisanju samo v prid.

Potem sledimo avtorju v Maribor, kjer začenja nabirati prvo učenost 
na gimnaziji, kjer se v strogo katoliškem internatu srečuje z ozkostjo, 
nesvobodo in kar naj vpliva prav nasprotno, kot pa bi želeli njegovi dušni 
pastirji.

In že je tu vojna, nemška okupacija in vse, kar je začelo pretresati in 
gnesti naše ljudi povsod, tudi v Šentanelu. Ljudje se diferencirajo, nem- 
čurji planejo na dan in Šipek se, čeprav komaj dorastel fant, odloči za 
pravo pot, za pot sodelovanja v narodnoosvobodilnem boju.

Te strani, in teh v knjigi ni malo, so iskren, plastičen in prepričljiv 
prikaz dejanj in dogajanj na tem kotičku naše zemlje med vojno, hkrati 
pa so tudi dragocen prispevek k zgodovini našega boja, saj popisujejo 
območje, od koder imamo bolj malo pričevanj in spominov na tiste hude 
čase.

Pri tem pa je treba Šipku tudi priznati, daje zavoljo resnice, ki je tudi 
ena izmed pogojev literature, svoje partizanstvo popisal zelo realno, nič 
ga ni olepševal, ni mu pripisoval nikakršnih heroičnih prilastkov, s tem pa 
je svojo vas, ljudi in sebe prikazal še bolj reliefno in človeško ter jim dal 
zares poteze veličine in enkratnosti.

Tako vstaja skupaj z našim avtorjem pred našimi očmi skoraj pol 
stoletja zgodovine vasi Šentanel, vstajajo pred nami šentanelski samo
rastniki v vsej svoji originalnosti, lokalni barvitosti, enkratnosti in globoki 
človečnosti, prikazani so nam v najrazličnejših situacijah, od hudih, 
pomanjkanja polnih predvojnih let pa do še hujših medvojnih let, ko so 
ostajali zvesti svoji zemlji, jeziku in narodnosti pa tudi svojim običajem in 
nekakšni tisti prastari, skoraj mitološki prvinskosti, ki smo jo prvič v naši 
literaturi lahko že zasledili v Vorančevih delih.

»Šentanel, moje življenje" je izdala založba Borec v opremi Cvete 
Stepančičeve.

D. Ž.

ZAKLJUČENA DELAVSKA^ 
ŠAHOVSKA OLIMPIADA 
PULA *79___________________  ,

V sredo, 26 septembra so popoldne raz- 
jjasiti rezultate in na kratko proslavili za- 
kjuček 7. Delavske šahovske olimpiade 
PULA '79. Na tem delavskem tekmovanju 
je sodelovalo preko 1100 šahistov iz vseh 
detovnSi organizacij Jugoslavije. Razdeljeni 
so bili v 203 ekipe, od katerih je vsaka štela 
najmanj štiri tekmovalce in po želji do dva 
rezervna igralca. Zasedba na tekmovanju je 
bila zelo močna, saj so sodelovali velemoj
stri, mednarodni šahovski mojstri, mojstri 
in mojstrski kandidati.

Tekmovanje sta organizirala Šahovska 
zveza Srbije in Arena Turist iz Pule. Te
kmovanje je bilo dobro pripravljeno in 
organizacija brezhibna. Šah isti, s katerimi 
smo se pogovanali so zlasti pohvalili šport
no vzdušje, tovariške odnose in brezhibno 
organizacijo, ki je omogočala, da je dal od 
sebe vsak največ, kar zmore.

Večina delovnih organizacij pa ni mogla 
poslati najboljših šahistov, saj je hkrati 
potekal šahovski turnir 2. zvezne lige in 
tekmovanje organizacije ZIVNOJ. Tako so 
mnogi šah isti amaterji, zlasti najboljši odšli 
na ta tekmovanja.

Vreme pa je nagajalo, tako da je bilo le 
tu in tam možno narediti izlet ali daljši 
sprehod ob obali. „Pula je kot ustvarjena za 
šahiste, lepe obale, palme in bori, mir in 
zbranost sta možni, zlasti zdaj, ko je po
tihnil največji turistični vrvež", nam je 
dejal Pavle Jereb, vodja Iskrinih štirih ekip. 
Tudi obveščanje je bilo med tekmovanjem 
dobro organizirano, tako da je vsaka ekipa 
lahko vedela, kje se na lestvici trenutno 
nahaja.

Prvih deset mest ekipno so zasedli ta
kole: 1. Rade Končar Zagreb 26,5 točk, 2. 
Zavod Crvena zastava Kragujevac 25,5 
točk, 3. DOMGRAD Beograd 25 točk, 4. 
RAD Beograd 24,5 točk, 5—6 mesto si de
lita Bugojno in Inštitut Mihajlo Pupin s 24 
točkami, 7—10. mesto si delijo s 23,5 
točkami Rudnik bakra Majdanpek, Gorenje 
— Velenje, IEK Kostolac in Energoinvest 
STUB.

Iskraši so tekmovali s štirimi ekipami in 
sicer sta bili dve iz ljubljanskih delovnih 
organizacij in dve iz Kranja. Nastopili so 
„osiabljeni'„ kakor smo že rekli, ker je bilo 
nekaj dobrih šahistov na ZINVOJ in na 
turnirju Z zvezne lige.

Najbolje se je uvrstila ekipa Ljubljana I. 
na 53 do 6Z mesto z 19,5 točkami (ekipa: 
Drago Čopič, Janez Kumše, Vito Šoukal, 
Koloman Varga in Vašo Aletič.)

Šahistke iz Kranja: Mavričeva, Ajdnt 
kova, Jagodičeva in Kavčičeva.

Ekipa Ljubljana II. se je uvrstila s 16>® 
točkami na 112 — 131 mesto (Jože Špe*1' 
de, Dane Čeme, Pavle Jereb, Stane Ottaf' 
man in Bogdan Breziger.)

Ekipa Kranj I. (Janez Krek, Brane De
želak, Albin Obloščak, Lojze Mezek. V«*0 
Zorman) se je z 18,5 točkami zvrstila na 78 
— 95. mesto. Ekipa Kranj II. (Olga Mavrič, 
Martin Brce, Marija Brce, Saša Kavčič, 
Vilma Jagodic in Damjana Ajdnik) z U 
točkami pa na 189—192. mesto.

Prva ekipa Ljubljane je imela precej Šarf 
za višjo uvrstitev, pa je žal zadnji dan zgu
bila z Majdanpekom in padla s tridesete^ 
na 53. mesto. p. Kotar

ISKRA — glasilo delovnega kolekti
va SOZD Iskra — Industrija za elek
troniko, telekomunikacije, elektro
mehansko, avtomatiko in elemente 
— Ljubljana.
—V. d. glavni urednik Mitja Tavčar, 
odgovorni urednik: Dušan Želje- 
znov, tehnični urednik: Janko Čol
nar — Ureja uredniški odbor: Alojz 
Boc (E lektromehanika), Špela
Dittrich (Avtomatika), Lado Drobež 
(Iskra Commerce), Boris Čerin DO 
(Široka potrošnja), Franc Kotar 
(IEZE) in Marko Rakušček (Avto- 
elektrika) — Izhaja tedensko — Ro
kopisov f ne vračamo — Naslov:, 
Ljubljana, Prešernova 27, telefon: 
24-905, int. 48 — Tisk: Časo
pis no-tiskarsko podjetje SRAVICA- 
DNEVNIK. Ljubljana.

Po mnenju sekretariata za infor
macije SRS je glasilo oproščeno pla
čila temeljnega davka od prometa . 
proizvodov. J

STROKOVNA sekcija za elektronske sestavne dele, mikroelektroniko in materiale 
SSESD pri ETAN-u v sodelovanju z INEX POTOVALNA AGENCIJA LJUBLJA-

! NA, prireja 4-dnevno strokovno ekskurzijo

Muenchen — 
PR0DUCTR0NIKA 79

Na površini 60.000 m2 bo razstavljalo 570 razstavljalcev iz 17 držav.
Razstavne hale so razdeljene po naslednjih grupah:

— izdelava podlog in repro-tehnika
— oprana za izdelavo polprevodnikov, mikroelektronskih in hibridnih vezi.
— montažna tehnika in tehnika ožičenja
— oprema za mehansko in kemijsko obdelavo
— merilna in kontrolna oprema za proizvodnjo
— navijalni stroji
— organizacija proizvodnje, varnost, zaščita okolja za področje elektronskih se

stavnih delov

PROGRAM POTOVANJA:

7.11. 79. sreda
Odhod iz Ljubljane ob 11.00 uri dopoldne izpred INEX Potovalna agencija 

Ljubljana, Titova 25 (avtobus, vogal Titova—Dvoržakova). Vožnja skozi ljubeljski 
predor v smeri Beljaka, Spittala ter skozi Predor Katschberg mimo Salzburga v 
Munchen. Namestitev v hotelu, večerja in nočišče.
8.11. 79. četrtek

Po zajtrku avtobusni prevoz na razstavišče — celodnevni ogled PRODUCTRO 
NIKA 79. Večerja in nočišče.
9.11. 79. petek
Po zajtrku avtobusni prevoz na razstavišče — celodnevni ogled RRODUCTRONIKA 
79. Večerja in nočišče.
16 11.79. sobota

Po zajtrku individualni ogled razstave PRODUCTRONIKA 79.
Ob 13.00 uri popoldne povratek ter vožnja mimo Sazburga, predora Katsch- 

mimo Beljaka in Spittala v Ljubljano, kamor je predviden prihod o koti 
21.00 ure zvečer.

V CENO 4.410,00 DIN JE VRAČUNANO:

avtobusni prevoz z vozilom Mercedes na celotni relaciji, gostinske usluge nave
dene v programu, strokovno vodstvo SSESD, vstopnice za sejem, katalog, pristoj
bine za predor Katschberg, pristojbine za avtoceste, stroški organizacije in vodstva 
potovanja.

HOTELSKA NAMESTITEV:

1 BUS (hotel ARNULF, Amulfstrasse 12/CENTER tel. 598641 vse sobe WC/tuš
2 BUS (hotel MEIER, Schutzenstrasse 2/CENTER, sobe VVC/tuš ali kopalnica
ROK PRIJAV: do vključno 20. 10.1979 

Ob PRIJAVI PREDLOŽITE:
— naročilnico podjetja ter poimenski seznam udeležencev
STROŠKI ODPOVEDI:
— do zaključenega roka prijav DIN 800,00
— po zaključenem roku prijav pa dejanske stroške aranžmaja.

OPOMBA:
Cene potovanja je prirejena po sedaj veljavnih cenah in sedaj veljavnem deviznem 
tečaju (26. 9. 1979). Če bi prišlo v tej zvezi do kakršnihkoli sprememb, se temu 
primerno zviša tudi cena aranžmaja.

INEX POTOVALNA AGENCIJA LJUBLJANA
Titova 2S

telefon: 327-863 (Frida Štiglic!
tele*: YU 31279-

■
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